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Jubileusz Hospicjum św. Kamila
W Teatrze im. Juliusza Osterwy odby³a siê uroczysta gala jubileuszu 30-lecia dzia³alnoœci Hospicjum œw. Kamila w Gorzowie.
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Ludzie bardzo ważni dla historii gorzowskiego hospicjum. Od lewej: Jolanta Gintowt (dyrektor hospicjum), Marek
Lewandowski (były dyrektor) i s. Michaela Rak (założycielka placówki)

Na wydarzenie zapro-
szono osoby, które maj¹
istotny wp³yw na funkcjo-
nowanie placówki. Sala
teatralna by³a wype³niona
niemal po brzegi. Wœród
zgromadzonych by³a sios-
tra Michaela Rak, twór-
czyni gorzowskiego hospi-
cjum i jej wieloletnia dyrek-
torka.
Uroczystoœæ otworzy³a

projekcja krótkiego filmu,
na którym o pracy w hos-
picjum wypowiadali siê je-
go pracownicy. Ca³¹ galê
wspólnie prowadzili dyrek-
tor teatru Jan Tomasze-
wicz oraz aktorka Beata
Chor¹¿ykiewicz.
Do najwa¿niejszych

punktów gali nale¿a³o od-
znaczenie zas³u¿onych

dla hospicjum osób. Woje-
woda W³adys³aw Dajczak
wrêczy³ dwa br¹zowe i
dwa srebrne Krzy¿e
Zas³ugi. Nastêpnie dyrek-
cja placówki przyzna³a kil-
kadziesi¹t medali
pami¹tkowych osobom fi-
zycznym jak i firmom oraz
instytucjom.
Hospicjum Œw. Kamila

mieœci siê w Gorzowie
przy ul. Stilonowej 21 i od
30 lat pe³ni niezwykle
wa¿n¹ rolê dla osób cho-
rych oraz dla ich rodzin.
Warto wspieraæ misjê jak¹
wype³nia ta szczególna
placówka. O ró¿nych for-
mach wsparcia mo¿ecie
dowiedzieæ siê na stronie:
hospicjum-gorzow.pl/
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ww    1.10
1960 - wznowił działalność
Teatr im. Juliusza Osterwy w
Gorzowie.
1989 - rozpoczął działalność
Dom Brata Alberta w Gorzowie;
do nowo urządzonego schronis-
ka dla bezdomnych przy ul. Je-
rzego 23 trafił pierwszy bezdo-
mny.
2001 - w wyniku eksplozji pyłu
aluminiowego w wytwórni Ita-
lian Look na terenie Stilonu 8
osób odniosło obrażenia, w tym
7 ciężko; spośród nich zmarło 5
osób.
ww    3.10
1983 - w lokalu d. kawiarni
„Teatralna” przy ul. Cichońskie-
go 5 otwarto pierwszy w woje-
wództwie dom dziennego pobytu
dla osób samotnych.
ww    5.10
1858 - założony przez pannę Ma-
rie Stöphasius (1828-1901)
wyższy zakład oświatowo-wycho-
wawczy dla dziewcząt rozpoczął
działalność w nowo zbudowany
budynku przy ul. Walczaka; budy-
nek ten, znajdujący się pod nr 15
(23) w sąsiedztwie Białego Koś-
cioła został zniszczony w 1945 r.
ww    6.10
2001 - gorzowianom udostęp-
niono po raz pierwszy lodowisko
na „Słowiance”.
ww    7.10
1924 - uroczystym posiedze-
niem magistratu oddano do
użytku nowy budynek ratusza
przy ul. Obotryckiej 16.
ww    8.10
1868 - nad Wartą, w pobliżu
mostu, założona została fabryka
drutu Gustava Schrödera (1848-
1916), która dała początek słyn-
nej „Kabelfabrik”, fabryce lin i
sieci pobudowanej w ciągu
ostatniego ćwierćwiecza XIX w.
po obu stronach ul.
Przemysłowej, w kresie między-
wojennym największe przedsię-
biorstwo miasta.
ww    9.10
1969 - w obecności prawie 17
tys. kibiców, co było rekordem
frekwencji, na stadionie przy ul.
Śląskiej rozegrany został mię-
dzynarodowy mecz towarzyski,
w którym Stal Gorzów, jako no-
wo kreowany mistrz Polski, po-
konał mistrza ligi angielskiej
Poole Pirates 48:30.
ww    10.10
1968 - na stadionie Stali - po
raz pierwszy przy świetle elek-
trycznym - rozegrano między-
państwowy mecz Polska -
ZSRR, w którym padł wynik re-
misowy 39:39; klasą dla siebie
był Edmund Migoś, który zgro-
madził komplet 12 p.
ww    11.10
1983 - dla uczczenia 40 rocznicy
powstania LWP w Gorzowie odbył
się masowy bieg uliczny na trasie
3 km z udziałem 3 tys. biegaczy.
ww    12.10
1857 - uruchomiono linię kole-
jową Kostrzyn - Gorzów - Krzyż,
stanowiącą fragment tzw. Kolei
Wschodniej, wielkiej magistrali
kolejowej między Berlinem a
Królewcem; początek gorzow-
skiego węzła kolejowego.
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Sunrise Medical wynaj¹³
w³aœnie 9,2 tys. mkw. nowo-
czesnej powierzchni w MLP
Gorzów - nowym parku logis-
tycznym, który powstaje na
dzia³ce o powierzchni 11,7
hektara. Po ukoñczeniu
bêdzie oferowa³ 56 tys. mkw.
powierzchni magazynowej,
przeznaczonej pod lekk¹
produkcjê oraz logistykê Big
Box. 
MLP Gorzów zlokalizowany

jest w zachodniej czêœci
miasta na terenie specjalnej
strefy ekonomicznej, w po-
bli¿u ulic Spi¿owej i Mo-
siê¿nej.

Jak informuje wydzia³
obs³ugi inwestora i biznesu
Urzêdu Miasta w Gorzowie,

firma Sunrise Medical bêdzie
pierwszym najemc¹ nowego
centrum logistycznego.

Obiekt bêdzie gotowy do u¿yt-
kowania w lutym 2024 roku. 
Firma Sunrise Medical wy-

najê³a 9,2 tys. mkw. nowo-
czesnej powierzchni. Po-
mieszczenia produkcyjne i
magazynowe zajm¹ 8,1 tys.
mkw. Do dyspozycji najemcy
bêdzie ponadto nowoczesne
3-kondygnacyjne biuro o po-
wierzchni 1,1 tys. mkw., wy-
posa¿one w windê oraz inne
udogodnienia dla osób z nie-
pe³nosprawnoœciami. Prze-
kazanie zakontraktowanej
powierzchni zaplanowane
jest na pierwszy kwarta³
przysz³ego roku. 

MLP Group w ramach rozbu-
dowy powierzchni magazyno-
wych stawia na zrównowa¿ony
rozwój. Takie cele zamierza te¿
osi¹gn¹æ w Gorzowie. W przy-
padku pierwszej powstaj¹cej
hali d¹¿yæ bêdzie do uzyskania
certyfikatu ekologicznego
BREEAM New Construction
na poziomie Excellent. Obiekt
ma byæ przystosowany do wy-
korzystywania zielonej energii,
a w ramach projektu zainstalo-
wane maj¹ byæ m.in. pompy
ciep³a, ³adowarki do samocho-
dów elektrycznych oraz stojaki
na rowery.

MS

Kolejny inwestor rozpocznie
działalność w Gorzowie
Œwiatowy lider we wzornictwie, produkcji i dystrybucji wózków manualnych, elektrycznych, skuterów, siedzisk oraz
systemów pozycjonowania zaczyna dzia³alnoœæ w mieœcie.

Sunrise Medical będzie pierwszym najemcą nowego centrum
logistycznego
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- Wszystkie prace podczas
tej przebudowy zosta³y po-
dzielone na szeœæ etapów i
niemal wszystkie ju¿ zosta³y
zakoñczone - mówi Katarzy-
na Smoleñ, koordynator ds.
technicznych w Dziale Inwe-
stycji i Rozwoju w gorzow-
skim Przedsiêbiorstwie
Wodoci¹gów i Kanalizacji.

Sześć etapów i finał

Powa¿ny remont, jakim jest
wymiana sieci wodoci¹gowej
w ulicy Kosynierów Gdyñ-
skich, zosta³ podzielony na
szeœæ etapów. 
- I, czyli odcinek od IV LO

do skrzy¿owania z ul. 30
Stycznia zosta³ ju¿ zakoñ-
czony w ca³oœci, czyli wyko-
nano wodoci¹g, prze³¹czono
odbiorców, u³o¿ono podbu-
dowê drogi pod warstwê bi-
tumiczn¹ - wylicza Katarzy-
na Smoleñ.

Podobnie jest z II etapem,
czyli z odcinkiem od 30
Stycznia do ul. Borowskiego.
W przypadku etapu III, czyli
od ul. Borowskiego do ul. Ja-
gielloñczyka trwaj¹ próby 
ciœnieniowe oraz badana jest
jakoœæ wody. Wykonawca
jest tak¿e w trakcie wykony-
wania przy³¹czy wodoci¹go-

wych do poszczególnych od-
biorców. 
- Jeœli chodzi o IV etap

prac, czyli od ul. Jagielloñ-
czyka do ul. Moœcickiego,
sieæ wodoci¹gowa jest wyko-
nana w 90 procentach. W
etapie V do wykonania zos-
ta³a podbudowa drogi, nato-
miast sieæ wodoci¹gowa w

ramach etapu VI zosta³a wy-
konana. 

Jeszcze tylko studzienki

Wykonawca w ramach in-
westycji przebudowuje rów-
nie¿ studzienki kanalizacji sa-
nitarnej. Umowa obejmuje
przebudowê 37 studni, z cze-
go wiêkszoœæ zlokalizowana
jest w pasie ul. Kosynierów
Gdyñskich, w którym Wyko-
nawca nie przebudowuje sie-
ci wodoci¹gowej. Z przebu-
dow¹ tych studni musimy po-
czekaæ, a¿ do czasu gdy
Wykonawca remontu drogi
na zlecenie Gorzowskich In-
westycji Miejskich udostêpni
nam ten pas drogowy - za-
znacza Katarzyna Smoleñ. 
Prace wykonuje firma Wu-

prin¿ S.A. z Poznania za po-
nad 7 mln z³. Inwestycja obej-
muje wymianê sieci wodo-
ci¹gowych wraz z

przy³¹czami od wysokoœci
ronda, przy IV LO, w ul. Kosy-
nierów Gdyñskich, do wyso-
koœci ul. S³owiañskiej (bocz-
nej) oraz przebudowê 37
studni kanalizacji sanitarnej.
- Umowa zak³ada, ¿e prace

powinny zakoñczyæ siê do 30
paŸdziernika. I jeœli chodzi o
sieæ wodoci¹gow¹ to raczej
nic nie wskazuje, abyœmy siê
mieli nie zmieœciæ w tym ter-
minie - mówi Katarzyna Smo-
leñ. Do wykonania pozosta-
nie przebudowa studni kana-
lizacji sanitarnej. 
Dla mieszkañców, którzy s¹

bezpoœrednio przy³¹czeni do
tego wodoci¹gu oznacza to
jedno - nie powinno byæ prze-
rw w dostawie wody, bo prze-
budowa spowodowa³a, ¿e
stara i awaryjna sieæ wodo-
ci¹gowa zosta³a zast¹piona
nowym wodoci¹giem. 

RENATA OCHWAT

Już nie będzie tylu awarii,
nowa sieć na ukończeniu
Jeszcze trochê prac i za chwilê sieæ wodoci¹gowa w ulicy Kosynierów Gdyñskich zacznie w pe³ni dzia³aæ. 

Prace z wymianą sieci wodociągowej powoli dobiegają końca
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ww    13.10
2016 - zainaugurowano nowy
rok akademiki w ZWKF, gdzie
wprowadzono nowe studia ma-
gisterskie na kierunku fizjotera-
pia i licencjackie na kierunku
dietetyka.
ww    14.10
1980 - w podziemiach pawilonu
przy ul. Chełmońskiego otwarto
Klub „U Szefa”.
1989 - z inicjatywy NSZZ „Soli-
darność” i Gorzowskiego Poro-
zumienia Środowisk
Niezależnych powołano Komitet
Obywatelski w Gorzowie.
ww    15.10
1914 - pierwszy pociąg przeje-
chał po gorzowskim wiadukcie,
zakończono też przebudowę
dworca głównego.
1989 - odbyło się zebranie orga-
nizacyjne gorzowskiego koła
Związku Sybiraków, w którym
uczestniczyło ok. 200 osób z Go-
rzowa i najbliższej okolicy;
pierwszym prezesem koła zos-
tała Anna Makowska-Cieleń.
2013 - uruchomiono Wojewódz-
kie Centrum Powiadamiania Ra-
tunkowego w Gorzowie z tel.
112, jako pierwszy podłączono
Gorzów i pow. gorzowski, do
17.12. - całe województwo.
ww    16.10
2000 - oddano do użytku nowe
rondo na ul. Walczaka.
ww    19.10
1993 - gorzowianin Robert Korcz
(28 l.) opanował polski konsulat
generalny w Hamburgu; zginął
od kul brygady antyterrorystycz-
nej.
1996 - Zespół Szkół Gastrono-
micznych otrzymał imię Febro-
nii Karamać i nowy sztandar.
ww    20.10
1986 - rozpoczął działalność no-
wo wybudowany szpital woje-
wódzki przy ul. Dekerta.
1995 - abp Bazyli, metropolita
warszawski i całej Polski w
asyście trzech innych biskupów
prawosławnych poświęcił cer-
kiew prawosławną w Gorzowie.
ww    22.10
1999 - otwarto Watral Sweet
Center, urządzone przez Ryszar-
da Watrala w 11-piętrowym
wieżowcu niedoszłego akademi-
ka AWF.
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- Jak czêsto zdarzaj¹
siê sytuacje, ¿e ludzie
znajduj¹ pieni¹dze i od-
nosz¹ je na policjê?
- Na szczêœcie takie zda-

rzenia nale¿¹ ju¿ do rzad-
koœci. Wiêkszoœæ osób
pos³uguje siê przy transak-
cjach kartami p³atniczymi.
Wyp³aty gotówki realizo-
wane s¹ tylko w okreœlo-
nych celach, st¹d zdecy-
dowanie mniej przypadków
jej zagubienia. Niemniej
kilka razy w roku na tere-
nie województwa takie his-
torie maj¹ miejsce, z re-
gu³y koñcz¹ce siê happy
endem. Albo ktoœ og³asza
to za poœrednictwem swo-
ich portali spo³ecznoœcio-
wych, albo robi to Lubuska
Policja, gdy ktoœ gotówkê
przyniesie. Nie podajemy

wówczas kwoty i nomi-
na³ów, aby chêtnych nie
pojawi³o siê wielu, a ode-
bra³ je prawowity w³aœci-
ciel.

- Czy istnieje jakaœ gra-
nica kwoty, któr¹ trzeba
oddaæ, na przyk³ad jest
to 10, 100 czy 500 z³?
- Ka¿dy, kto znalaz³

cudz¹ rzecz, jest zobo-
wi¹zany w ci¹gu dwóch ty-
godni od dnia jej znalezie-
nia do zawiadomienia o
tym fakcie na przyk³ad po-
licjê lub w inny mo¿liwy
sposób poszukaæ jej po-
siadacza. Znalazca mo¿e
uwolniæ siê od odpowie-
dzialnoœci za przedmioto-
we zachowanie pomimo
niezawiadamiania policj i
lub stosownego organu,
jeœli podj¹³ odpowiednie

kroki w celu poszukiwania
w³aœciciela rzeczy. Mo¿na
na przyk³ad zamieœciæ
og³oszenie w Internecie,
prasie lub umieœciæ w³asne
og³oszenie w miejscach
publicznych, których cha-
rakter na to pozwala - tab-
licach w parkach, s³upach
og³oszeniowych itp.

- Co grozi osobie, która
przyw³aszczy sobie zna-
leŸn¹ kwotê?
- Nie zwracaj¹c znalezio-

nej rzeczy dokonujemy
przyw³aszczenia. Je¿eli
wartoœæ tej rzeczy nie prze-
kracza 500 z³, pope³nia siê
wykroczenie. W sytuacji,
gdy jej wartoœci przekracza
kwotê 500 z³, grozi odpo-
wiedzialnoœæ za pope³nie-
nie przestêpstwa.

DOROTA WALDMANN

Trzeba powiadomić policję lub poszukać właściciela
Trzy pytania do podinspektora Marcina Maludego, rzecznika prasowego Komendy Wojewódzkiej Policji w Gorzowie

- Kto zaje¿d¿a do Gorzo-
wa, jeœli wzi¹æ pod uwagê
turystów?
- Mieszkañcom miasta wy-

daje siê, ¿e nikt tu nie przy-
je¿d¿a. A tymczasem Go-
rzów, co ja zreszt¹ co roku
powtarzam, jest to miasto
nieodkryte dla wszystkich Po-
laków i ono przyci¹ga. Zu-
pe³nie niedawno przyjechali
do nas pañstwo z Poznania,
którzy nigdy wczeœniej tu nie
byli, bo chcieli zobaczyæ nasz
Gorzów. 

- A co my mamy im do za-
oferowania?
- Przede wszystkim nasze

zabytki. I tu nacisk jest na
muzea, które pokazuj¹ histo-
riê miasta. Oczywiœcie wa¿na
jest willa Lehmanna, która
jest obiektem biblioteki.
Zreszt¹ proszê sobie wyobra-
ziæ, ¿e bywaj¹ u nas tak¿e
bibliotekarze z innych miast.

Mam na myœli ludzi z Gdañs-
ka czy Lublina. Warto zazna-
czyæ, ¿e przyje¿d¿aj¹ do nas
ludzie przygotowani. Intere-

suje ich katedra, bulwary
nadwarciañskie, ma³o tego -
nawet Dominanta jako cieka-
wostka. Tym bardziej, ¿e w

niedziele jest tam otwarty
punkt widokowy. Turyœci py-
taj¹ tak¿e o rejsy po Warcie,
bo chcieliby tego doœwiad-

czyæ. Drug¹ rzecz¹ jest to, ¿e
oczekuj¹, i¿ z Gorzowa bêdzie
siê mo¿na wybraæ na wy-
cieczkê do Berlina czy Pocz-
damu. Chodzi o jednodniowe
wycieczki fakultatywne.

- A do jakich miejsc kieru-
jesz turystów, jeœli zapytaj¹
o nie?
- Przede wszystkim do

Spichlerza. Bo tam faktycznie
mo¿na poznaæ historiê Go-
rzowa od pocz¹tków po dziœ.
Warto pójœæ na Stary Rynek.
Warto popróbowaæ gorzow-
skich przysmaków, bo te¿ tu-
ryœci o to pytaj¹. I to pytaj¹ o
smaki regionalne, ale i dobr¹
kawê. Ma³o tego, zawsze te¿
kierujê do parków, o które lu-
dzie tak¿e zagaduj¹. Zawsze
te¿ mówiê o Nowym Mieœcie,
bo ma œliczn¹ architekturê.
Odkrywam dla turystów to
nieodkryte miasto.

RENATA OCHWAT

Miasto nieodkryte dla wszystkich 
Trzy pytania do Agnieszki Pospiesznej, kierownika Informatorium Wojewódzkiej i Miejskiej Biblioteki Publicznej im.
Zbigniewa Herberta w Gorzowie oraz Punktu Informacji Turystycznej

- Nie zwracając znalezionej rzeczy dokonujemy przywłasz-
czenia - mówi podinsp. Marcin Maludy
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- Warto popróbować gorzowskich przysmaków, bo też turyści o to pytają - zapewnia
Agnieszka Pospieszna
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ww    23.10
1959 - zarządzeniem Dyrektora
Generalnego Zjednoczenia Prze-
mysłu Sprzętu Mechanicznego
Zakładom Mechanicznym „Go-
rzów” powierzono całkowitą
produkcję ciągników C451; w
tym samym roku rozpoczęto też
produkcję ciągnika gąsienico-
wego Mazur D-40.
ww    24.10
1938 - ogłoszono zamiar budo-
wy nowego zakładu IG-Farben
AG w Gorzowie, produkującego
materiały fotograficzne (filmy
amatorskie i techniczne do apa-
ratów rentgenowskich i repro-
dukcji oraz papiery fotograficz-
ne); prace budowlane miały roz-
począć się w końcu 1938 roku; z
chwilą wybuchu wojny profil
produkcji został zmieniony na
folie do elektroizolacji; tak po-
wstały obiekty powojennego
„Stilonu”.
ww    25.10
1926 - oddano do użytku nowy most
na Warcie, trzykrotnie odbudowywa-
ny lub przebudowywany, dziś Most
Staromiejski.
2007 - wieczornym bezpłatnym
seansem anim. komedii amerykań-
skiej „Ratatuj” kino „Kopernik” za-
kończyło swą 32-letnią działalność.
ww    26.10
2000 - w Gorzowie otwarty zos-
tał, wówczas największy na Zie-
mi Lubuskiej, dom handlowy
„Panorama” Ireny i Zdzisława
Kałamagów; w budynku tym
uruchomiono pierwsze w regio-
nie schody ruchome.
2007 - ruszyło multikino „He-
lios” w „Askanie”.
ww    27.10
1945 - odbyło się zebranie
założycielskie Gorzowskiego To-
warzystwa Łowieckiego, na cze-
le którego stanął Włodzimierz
Korsak.
1989 - DKF „Megaron” prze-
niósł się z kina „Muza” do Sali
kinowej Muzeum Zakładowego
„Stilonu”.
ww    28.10
1945 - ks. Edmund Nowicki, ad-
ministrator apostolski Kamień-
ski, Lubuski i Prałatury Pilskiej,
dokonał ingresu do gorzowskiej
katedry.
1971 - odbyła się inauguracja
pierwszego roku akademickiego
w gorzowskiej filii WSWF.
ww    29.10
1952 - zlikwidowana została Po-
wiatowa Szkoła Kucia Koni w
Gorzowie.
1980 - otwarty został Klub „Pod
filarami”, którego kierownikiem
był wówczas Zbigniew Siwek,
po którym pałeczkę przejął Bo-
gusław Dziekański; data ta
uchodzi za początek obecnego
Jazz Klubu „Pod filarami”.
ww    30.10
2000 - oddany został do ruchu
nowy most na Kanale Ulgi wraz
z estakadą nad Zamościem i
rondem przy ul. Kasprzaka.
ww    31.10
1977 - linia tramwajowa nr 1
został przedłużona do Wieprzyc,
jednocześnie uruchomiono linię
nr 4 na trasie pętla przy „Silwa-
nie” - Dworzec. JZ
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Nie czepiam siê absolut-
nie. Po prostu pokazujê, co
widaæ go³ym okiem, ale pod
warunkiem, ¿e siê chodzi
na w³asnych nogach i
ogl¹da œwiat na w³asne
oczy. Ten obrazek obser-
wujê od jakiegoœ czasu. By-
wa, ¿e œmietniki s¹ mniej
przepe³nione, bywa, ¿e
wiêcej, zmieniaj¹ siê osoby
korzystaj¹ce z materacyka,
bywa, ¿e materacyka nie
ma, za to pojawia siê jakieœ
coœ innego.
Albo kawa³ek dalej przy

fontannie. Jakaœ pani myje
nogi, ktoœ tam siê rozgoœci³
z jakimœ zajzajerem i trwa
fiesta. Albo jeszcze inny ka-
wa³ek œcis³ego centrum -
³awka na nieu¿ywanym
przystanku. Na wszelki wy-
padek mijam j¹ szerokim
³ukiem. Smrodu niemytego
ludzkiego cia³a zwyczajnie
nie da znieœæ.
I kolejny obrazek - po

ka¿dym weekendzie, po
ka¿dym œwiêcie i w ca³ym
mieœcie, wszêdzie - puste
butelki, opakowania po ja-
kichœ przek¹skach lub coœ z
McDonald’s. Jeden wielki
œmietnik, bez wzglêdu na
to, ¿e tu¿ obok jest pojem-

nik na odpadki. Ot po pro-
stu, jak w jakimœ azjatyc-
kim, ubogim i bezsensow-
nie brudnym kraju. 
Nastêpny obrazek -

wczesny ranek obojêtnie
którego dnia - ze Schodów
Donik¹d wychodzi jakiœ
mocno obroœniêty i mocno
oberwany typ. Te¿ mijam
szerokim ³ukiem, choæ pan
zapytuje o drobne. Bu³ki nie
chce, no bo i po co mu
bu³ka. 
Co to wszystko znaczy?

Ano to, ¿e jesteœmy mias-
tem atrakcyjnym dla bezdo-
mnych. Tak, jak Berlin czy

inne Pary¿e. Bo bezdomni
œci¹gaj¹ do miast, które
gwarantuj¹ im prze¿ycie.
Ktoœ musi im pomagaæ, nie
znaczy to, ¿e organizacje
wspomagaj¹ce ludzi w kry-
zysie. Tam warunkiem sine
qua non jest trzeŸwoœæ, a o
tych ludziach, którzy zale-
gaj¹ wszêdzie, jak raz siê
tego nie da powiedzieæ.
Co zrobiæ? No ju¿ nad tym

problemem zastanawiaj¹
siê najtê¿sze g³owy na
ca³ym œwiecie i nikt jak do
tej pory nie znalaz³ satys-
fakcjonuj¹cego rozwi¹za-
nia, nawet w Japonii, gdzie

bezdomnoœæ owszem, wy-
stêpuje, ale ma zgo³a inny
wyraz.
Bojê siê tylko, ¿e takich

obrazków bêdzie coraz
wiêcej, bo nikt nie umie siê
zmierzyæ z problemem. Po
prostu nikt.
Ale z drugiej strony naj-

proœciej wszystko zwaliæ -
kolokwialnie mówi¹c - na
bezdomnych. Bo œmierdz¹,
bo brzydko wygl¹daj¹, bo
coœ tam. Tyle tylko, ¿e
wszystkiego na ludzi, któ-
rym jakoœ tam siê ¿ycie za-
wali³o, nie sposób. Bo nie-
stety, spory udzia³ w za-
œmiecaniu, brudzeniu i
niszczeniu miasta maj¹
tak¿e sami szacowni miesz-
kañcy, którzy nade wszyst-
ko kochaj¹ Gorzów. 
Przyk³ady? A proszê bar-

dzo. Choæby kamienice przy
Kosynierów Gdyñskich. Co i
rusz jakieœ æwieræmózgi pa-
ækaj¹ po fasadzie. Ledwo
ktoœ fasadê odnowi, a ju¿
jakaœ durna rêka musi coœ
napaækaæ. Wiaty przystan-
kowe - a¿ korc¹ lokalnych
chuliganów - bo albo je ktoœ
popaæka, albo uszkodzi, al-
bo zwyczajnie zaœmieci. Po
co ma byæ ³adnie. 

To o niszczeniu i œmiece-
niu chuligañsko-mieszkalni-
czym. A przecie¿ do pas-
kudnego wygl¹du miasta
rêce co i rusz dok³adaj¹
urzêdnicy. Bo co i rusz ktoœ
coœ usi³uje zrewitalizowaæ,
snuje jakieœ plany, jakieœ
konsultacje urz¹dza. A to
siê bierze za park Czechó-
wek, a to za park Koperni-
ka, a to za skwery miejskie.
Skutki zawsze, od jakiegoœ
czasu s¹ po prostu op³aka-
ne. 
Wiele razy powtarza³am,

¿e papier lub symulacja
komputerowa - du¿o potra-
fi¹ przyj¹æ i du¿o upiêkszyæ.
Jak przychodzi co do cze-
go, to nawet p³akaæ siê nie
chce, bo jakoœæ, jaka wy-
chodzi, jest gorzej ni¿ tra-
giczna. Tak samo bêdzie z
ulic¹ Dworcow¹, bo prze-
cie¿ po co w mieœcie woje-
wódzkim prosty i logiczny
dojazd do dworca kolejowe-
go. Zamiast tego bêdzie ko-
lejny, nikomu do niczego
niepotrzebny deptak. Te¿
wed³ug mnie przyk³ad nisz-
czenia zastanej i wpisanej
w pejza¿ kulturowy prze-
strzeni miejskiej.

RENATA OCHWAT

MOJE IRYTACJE I FASCYNACJE 

No i prawie jak w każdej większej stolicy świata
Centrum miasta. Pełne śmietniki, materacyk i śpiący bezdomny. Nie, to nie Berlin czy inny Paryż. To nasze najpiękniejsze w
galaktyce i okolicy miasto.

Tak zaśmieconych miejsc w centrum Gorzowa jest bardzo dużo
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Mi³oœciwie zarz¹dzaj¹cy
województwem ulitowali siê
nad losem pasa¿erów.
W³aœnie zosta³ og³oszony
przetarg na zakup dwóch
pojazdów dwutrakcyjnych
(spalinowo-elektrycznych),
potocznie nazywanych hy-
brydami. Zamówienie obej-
muje pojazd dwucz³onowy
oraz trójcz³onowy. Urz¹d
Marsza³kowski og³aszaj¹c
przetarg chce, aby obie jed-
nostki zosta³y dostarczone
do zamawiaj¹cego w termi-
nie… 90 dni. 
W obecnej sytuacji warto

doceniæ tê decyzjê zarz¹du
województwa, mimo ¿e na
usta ciœnie siê pytanie: Dla-
czego dopiero teraz? 
Specyfikacja istotnych wa-

runków zamówienia (SIWZ)
z du¿¹ doz¹ prawdopodo-
bieñstwa wskazywaæ mo¿e,
i¿ chodzi o dwa prototypo-
we pojazdy FPS PLUS wy-
produkowane przez poz-
nañsk¹ Fabrykê Pojazdów
Szynowych. Wykonanie od
podstaw zespo³u trakcyjne-

go w 90 dni w praktyce gra-
niczy³oby z cudem.  
Niestety, jeœli po raz kolej-

ny kupujemy prototypy, na-
le¿y liczyæ siê z potencjalnie
wiêksz¹ awaryjnoœci¹,
zwi¹zan¹ z tzw. wadami
wieku dzieciêcego.
Zak³adam jednak, ¿e
du¿ego pola manewru nie
by³o. Liczy³ siê czas, a do-
stêpnoœæ taboru spalinowe-
go ,,od rêki” w polskich rea-
liach przypomina zaopa-

trzenie sklepu miêsnego w
latach stanu wojennego.
Zapewne to wymusi³o ko-
niecznoœæ zakupu pojedyn-
czych pojazdów o ró¿nej
d³ugoœci, zamiast dwóch bli-
Ÿniaczych jednostek. Taki
,,Flip i Flap”, ale na bezry-
biu i rak ryba…
Konstrukcja perspekty-

wicznie ciekawa. Opraco-
wana od podstaw. Ka¿dy z
cz³onów usytuowany jest na
odrêbnych dwuosiowych

wózkach. Rezygnacja z
czêsto spotykanych na pol-
skich torach wózków Jacob-
sa (wspólny wózek dla
s¹siednich cz³onów) na
rzecz podwójnych dwuosio-
wych wózków w ka¿dym
cz³onie umo¿liwi³a
znacz¹ce wyd³u¿enie po-
szczególnych cz³onów, a co
z tym zwi¹zane, zwiêkszo-
no liczbê miejsc dla pa-
sa¿erów. Niezale¿nie od
powy¿szego ju¿ dziœ my-
œla³bym o uzupe³nieniu krót-
szej jednostki o cz³on œrod-
kowy. Jeœli pojazdy mia³yby
obs³ugiwaæ relacjê Kostrzyn
- Poznañ, pomimo relatyw-
nie wiêkszej pojemnoœci w
porównaniu do jednostek
opartych o wózki Jacobsa,
trzy cz³ony to optimum. 
Wróci³bym tak¿e to kwestii

doposa¿enia ostatnio zaku-
pionych pojazdów serii
SA95 w pantografy, podob-
nie jak uczyni³y to Koleje
Wielkopolskie, wyci¹gaj¹c
w³aœciwe wnioski z dotych-
czasowej eksploatacji. Zasi-

lanie z sieci napowietrznej
to nie tylko ekologia, ale
tak¿e chwila oddechu dla
mocno eksploatowanych sil-
ników spalinowych, co
zmniejszy ich awaryjnoœæ,
przed³u¿aj¹c równoczeœnie
¿ywotnoœæ.  Warto dostrzec
ten problem i zainwestowaæ
w skuteczne rozwi¹zanie.
Konstrukcja pojazdu
umo¿liwia bezproblemowe
do³o¿enie brakuj¹cych ele-
mentów, które w fazie tes-
tów pojazdy mia³y zamonto-
wane. ,,Kastracji” obu hyb-
ryd dokonano zgodnie z
¿yczeniem zamawiaj¹ce-
go…
Co do obecnego zamó-

wienia: Mam nadziejê, ¿e
nie jest to tylko element
kampanii wyborczej, ze
œwiadomoœci¹ nierealnoœci
terminu, a pojazdy faktycz-
nie pojawi¹ siê w grudniu
na lubuskich szlakach? Je-
œli tak - trzymam kciuki!

ROBERT TRÊBOWICZ
Forum Interesów Komunikacyjnych

Gorzowa

CZY WARTO NAD WARTĄ? 

Lubuskie wyrusza na (kolejowe) zakupy
Dobra wiadomość dla mieszkańców, którzy na co dzień podróżują koleją. 

„PLUS” to innowacyjny dwunapędowy zespół trakcyjny prze-
znaczony do eksploatacji w ruchu regionalnym
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- Panie wojewodo,
chcia³bym rozpocz¹æ roz-
mowê od pytania, które
zapewne nurtuje wielu go-
rzowian. Jaki by³ pana
wk³ad w to, ¿e KGHM Pols-
ka MiedŸ S.A. zosta³a
sponsorem ¿u¿lowców
Stali Gorzów i zarazem
gorzowskiej rundy cyklu
Speedway Grand Prix?
- Uda³o mi siê przekonaæ

obie strony umowy, o której
pan mówi do otworzenia siê
na nowe kierunki rozwoju.
Bardzo dziêkujê zarówno
prezesowi zarz¹du KGHM
Tomaszowi Zdzikotowi, jak i
prezesowi Stali Waldemaro-
wi Sadowskiemu za t¹ wza-
jemn¹ otwartoœæ na
wspó³pracê i
przezwyciê¿enie wzajem-
nych oczekiwañ. Osobiœcie
bardzo siê cieszê, ¿e przy
moim symbolicznym udziale
t¹ wspó³pracê uda³o siê na-
wi¹zaæ. 

- I to na d³u¿szy czas ni¿
tylko jeden sezon.
- Tak, to jest wa¿ne, ¿e

kontrakt jest wielosezonowy,
daj¹cy Stali komfort w budo-
waniu bud¿etu na kolejne
sezony. Wiemy jak histo-
rycznie wzrasta³ i podupada³
sport w Gorzowie. Ta
wspó³praca jest swojego ro-
dzaju stabilizatorem. W ska-
li kraju wiele spó³ek skarbu
pañstwa nawi¹za³o relacje
sponsorskie z klubami spor-
towymi, daj¹c im to co
KGHM Stali, czyli poczucie
stabilnoœci. S¹ tacy, którzy
siê z tym nie zgadzaj¹. Ja
jednak jestem zdania, ¿e
strategiczne sektory gospo-
darki powinny byæ we
w³adaniu Pañstwa, a zyski
uzyskiwane z tego tytu³u po-
winny byæ redystrybuowane

do spo³eczeñstwa, poprzez
wsparcie m. in. rozwoju
sportowego. 

- Mimo nowego sponso-
ra ciê¿ko uznaæ zakoñczo-
ny sezon za udany dla
Stali. Jaka jest pañska
ocena?
- Na tym w³aœnie polega

piêkno sportu. Kontuzja jed-
nego zawodnika, s³abszy
mecz innego maj¹ istotny
wp³yw na koñcowy wynik. W
ostatnim meczu w Czêsto-
chowie jechaliœmy w mocno
os³abionym sk³adzie, a mi-
mo to zabrak³o nam jedynie
dwóch ma³ych punktów, by
ponownie wsi¹œæ na roller-
coster emocji sportowych i
walczyæ o najwy¿sze cele w
strefie medalowej. Szkoda,
ale b¹dŸmy dobrej myœli w
kolejnych latach.

- Ciê¿ko uciec od tematy-
ki sportowej, zw³aszcza w

rozmowie z panem, dla
którego sport jest wa¿ny.
¯u¿el ma wszystko: naj-
wy¿szy poziom rozgry-
wek, miêdzynarodowe
gwiazdy, wysokiej jakoœci
stadion i sponsorów. Jak
natomiast ocenia pan roz-
wój innych dyscyplin w
Gorzowie? 
- Rzeczywiœcie, na chwilê

obecn¹ ¿u¿el w Gorzowie
ma mocn¹ pozycjê. Na
po³udniu województwa rów-
nie¿, bo Falubaz tak jak Stal
ma swoj¹ ponad 75-letni¹
tradycjê. Ma pan racjê
wskazuj¹c, ¿e dla rozwoju
dyscypliny wa¿na jest infra-
struktura. Stal ma œwietny
stadion, ale pamiêtajmy, ¿e
królowa sportów, czyli lekko-
atletyka, od tego roku ma
piêkny stadion przy ul. Kra-
siñskiego. Jest to najnowo-
czeœniejszy obiekt tego ro-

dzaju w regionie. Jego po-
wstanie mo¿liwe by³o dziêki
zakwalifikowaniu tego zada-
nia jako inwestycjê o szcze-
gólnym znaczeniu dla sportu
oraz dofinansowaniu w wy-
sokoœci 5,5 mln z Minister-
stwa Sportu. Dziêki powsta-
niu tego obiektu mogliœmy w
tym roku byæ gospodarzem
tak wa¿nego wydarzenia,
jak 99. Lekkoatletyczne
Mistrzostwa Polski. By³a to
bardzo udana impreza, któ-
ra mocno wypromowa³a Go-
rzów i ca³e województwo lu-
buskie w Polsce.

- Jeœli jesteœmy ju¿ przy
infrastrukturze sportowej,
to nie mo¿na nie wspom-
nieæ o hali przy ul. S³owia-
ñskiej. Powoli dobiega ko-
ñca jego budowa. 
- To kolejny projekt, który

od momentu pojawienia siê
takiej inicjatywy, by³ mocno

wspierany przez moje œro-
dowisko polityczne. Efektem
tych dzia³añ jest wsparcie
rz¹dowe w wysokoœci po-
nad 30 mln z³otych. Nieste-
ty, koszt hali znacznie prze-
kroczy³ pierwotny kosztorys
i miasto musi szukaæ dodat-
kowych œrodków. Nie powin-
no to byæ szczególnie trud-
ne, poniewa¿ wyst¹pi³em do
Prezesa Rady Ministrów z
wnioskiem o dofinansowa-
nie kwota 10 mln z³ proces
zakoñczenia budowy z re-
zerwy ogólnej. Nie jest to
oczywisty wniosek, ponie-
wa¿ co do zasady benefi-
cjentem mo¿e byæ jednostka
samorz¹du terytorialnego.
W naszym przypadku zada-
nie realizuje osoba prawna.
Ale jeœli ta œcie¿ka siê nie
powiedzie, to miasto nie-
dawno otrzyma³o dodatko-
we ponad 40 mln z³ z tytu³u
zwiêkszenia udzia³u w po-
datku dochodowym. Podsu-
mowuj¹c, do momentu od-
dania hali do u¿ytku go-
rzowskim sportowcom
pozostaj¹ ju¿ raczej tygod-
nie ni¿ miesi¹ce, a ca³y pro-
ces zakoñczy siê sukcesem.
Po ukoñczeniu tego obiektu
pozostanie nam w Gorzowie
wybudowanie stadionu
pi³karskiego na miarê ocze-
kiwañ i mo¿liwoœci miasta.  

- Panie wojewodo, sporo
czasu poœwiêciliœmy spor-
towi w mieœcie, ale nie tyl-
ko takie kierunki inwesty-
cyjne s¹ w tutaj realizowa-
ne. Jak ocenia pan
prowadzone w mieœcie in-
westycje drogowe?
- Sporo czasu poœwiêciliœ-

my wsparciu sportu w Go-
rzowie, bo Gorzów to miasto
o wybitnie sportowych trady-
cjach. Ale ma pan racjê, to

nie tylko infrastruktura spor-
towa, a przede wszystkim
inwestycje w ci¹gi komuni-
kacyjne. Linie tramwajowe i
zakup nowego taboru tram-
wajowego to blisko 300 mi-
lionów z³otych dofinansowa-
nia z Programu Infrastruktu-
ra i Œrodowisko. Olbrzymie
wsparcie otrzyma³y tak¿e in-
westycje stricte drogowe.
Pó³nocna obwodnica miasta
powstanie tylko i wy³¹cznie
dziêki prze³omowemu pro-
gramowi Polski £ad.
£¹cznie Gorzów otrzyma³
na ten cel ponad 280 milio-
nów z³otych. Umowa na
pierwszy etap zosta³a ju¿
podpisana. Mam nadziejê,
¿e wykonawca  bêdzie
szybko realizowa³ proces in-
westycyjny. 

- Trzeba podkreœliæ, ¿e
mówimy tutaj o naprawdê
imponuj¹cych kwotach,
ale jestem ciekawy, czy
Gorzów mo¿e liczyæ na
kolejne du¿e dofinanso-
wania w dalszy rozwój
miasta?
- Zgadzam siê, to s¹ impo-

nuj¹ce pieni¹dze, ale pro-
szê mi wierzyæ, ¿e to nie
wszystko. £¹cznie, z ró¿nych
programów rz¹dowych, Go-
rzów otrzyma³ ju¿ ponad 600
milionów z³otych, a w ca³ym
lubuskim na inwestycje prze-
znaczyliœmy z rz¹dowych
œrodków ponad 3,3 miliarda
z³otych. To wczeœniej niespo-
tykane œrodki przeznaczone
na rozwój - zrównowa¿ony
rozwój polskich osad,
so³ectw, wsi i miast, w tym ta-
kich jak Gorzów. Widzimy
pozytywne efekty naszej poli-
tyki i chcemy realizowaæ je
nadal, bo to jest w³aœciwy
kierunek.

- Dziêkujê za rozmowê.

Gorzów otrzymał już ponad
600 milionów złotych
Z W³adys³awem Dajczakiem, wojewod¹ lubuskim, rozmawia Robert Borowy

Wojewoda Lubuski Władysław Dajczak w towarzystwie prezydenta Gorzowa Jacka Wójcickiego
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Jak powiedzia³ prezydent
Jacek Wójcicki, na gorzow-
skiej liœcie osób oczekuj¹cych
na mieszkania socjalne s¹
przede wszystkim mieszka-
ñcy w bardzo trudnej sytuacji
losowej i finansowej. To
w³aœnie oni w pierwszej kolej-
noœci zostan¹ skierowani do
nowo wyremontowanych lokali.
W Gorzowie jest obecnie

oko³o 400 pustostanów, które
z uwagi na stan, w jakim siê
znajduj¹, nie mog¹ zostaæ
ponownie zasiedlone. Dlate-
go te¿ miasto skorzysta³o z
dotacji na remont 20 takich
lokali. Pieni¹dze na ten cel
pochodz¹ z rz¹dowego pro-
gramu wsparcia budownict-
wa socjalnego i komunalne-
go. Remonty przeprowadzi
Zak³ad Gospodarki Mieszka-
niowej, który administruje ko-
munalnym zasobem lokalo-
wym.

Dofinansowanie dotyczy re-
montu lub adaptacji lokali so-
cjalnych i komunalnych, prze-
znaczonych do wynajmu dla
osób o ni¿szych dochodach.
Pieniêdzmi dysponuje minis-
ter rozwoju i technologii, a
bezzwrotnych grantów udziela
Bank Gospodarstwa Krajowe-
go. W sumie wszystkie re-

monty bêd¹ kosztowaæ ponad
2 mln z³otych, dofinansowanie
wyniesie ponad 1,6 mln. Bra-
kuj¹c¹ czêœæ pokryje Miasto.
Wszystkie wskazane miesz-

kania zostan¹ gruntownie wy-
remontowane, czyli znacz¹co
podniesie siê ich standard.
Wyremontowane lokale tra-

fi¹ do osób, które potrzebuj¹

wsparcia, bo nie mog¹ praco-
waæ, s¹ niepe³nosprawne lub
maj¹ pod opiek¹ osobê nie-
pe³nosprawn¹.
Lokale zostan¹ przydzielo-

ne osobom lub rodzinom
oczekuj¹cym na zamianê lo-
kalu z urzêdu (dotyczy na-
jemców lub cz³onków gospo-
darstwa domowego najemcy,
którzy s¹ niepe³nosprawni w
stopniu umiarkowanym lub
znacznym, a zajmowany do-
tychczas lokal nie jest dosto-
sowany do potrzeb osób wy-
nikaj¹cych z jego schorze-
nia); osobom oczekuj¹cym
na lokal zamienny (dotyczy
najemców, których budynek
lub lokal zosta³ przeznaczony
do rozbiórki) oraz osobom
oczekuj¹cym na lokal z listy
socjalnej.
Przydzia³ lokalu z listy so-

cjalnej jest realizowany na
podstawie pozycji osoby

oczekuj¹cej na liœcie i bêdzie
przyznany w oparciu o struk-
turê danej rodziny.
Lista lokali, które zostan¹

wyremontowane: ul. Armii
Polskiej 31/14, ul. Borowskie-
go 26/5A, ul. Fabryczna 60/9,
ul. GwiaŸdzista 18/66, ul.
Hejmanowskiej 5/7, ul. Hej-
manowskiej 5/12, ul. Kosy-
nierów Gdyñskich 26/3, ul.
Kosynierów  Gdyñskich 33/6,
ul. Kosynierów Gdyñskich
59/4, ul. Krasiñskiego 1/4, ul.
Krasiñskiego 10/2, ul. Krzy-
woustego 20/4, ul. Kwiatowa
45A/6, ul. Kwiatowa 45B/4,
ul. Mieszka I 25/7, ul. Miesz-
ka I 49/5, ul. Podmiejska 7-
8/1, ul. Przemys³owa 50/10,
ul. S³oneczna 78/12, ul.
Œl¹ska 9A/13.
Mieszkania s¹ ró¿nej wiel-

koœci od 30 do blisko 80 met-
rów kwadratowych. 

ROCH

Zak³ad Gospodarki Miesz-
kaniowej poinformowa³, ¿e
zakoñczy³ siê przetarg na
przebudowê CO w budyn-
kach nale¿¹cych do Zespo³u
Szkó³ Ogrodniczych. W ramach
og³oszonego postêpowania
przetargowego obejmuj¹cego
likwidacjê kot³owni wêglowej
wraz z modernizacj¹ instalacji
centralnego ogrzewania oraz
wykonaniem instalacji ciep³ej
wody u¿ytkowej w budynkach
przy ul. Poznañskiej 23
wp³ynê³y dwie oferty. Poniewa¿
szacowana wartoœæ przewi-
dziana na realizacjê inwestycji
przez zamawiaj¹cego wynosi³a
374 tys. z³ a najkorzystniejsza
oferta wynosi 378 800 z³, dlate-
go te¿ przyst¹piono do nego-
cjacji z wykonawc¹.  
Zakres zaplanowanych ro-

bót obejmuje: demonta¿ ist-

niej¹cych instalacji central-
nego ogrzewania wraz z
grzejnikami w lokalach
mieszkalnych ,demonta¿ in-
dywidualnych podgrzewaczy
wody, demonta¿ starej insta-
lacji i kot³a wêglowego w
kot³owni, roboty ziemne w

tym rozebranie i odtworzenie
chodników pomiêdzy moder-
nizowanymi budynkami,
monta¿ rur preizolowanych,
monta¿ nowej instalacji cen-
tralnego ogrzewania wraz z
za³o¿eniem nowych grzejni-
ków stalowych panelowych

wyposa¿onych w zawory i
g³owice termostatyczne,
monta¿ nowej instalacji
ciep³ej wody u¿ytkowej, ro-
boty remontowo-budowlane
zwi¹zane z przebudow¹
oraz remontem pomieszcze-
nia wêz³a cieplnego i dosto-
sowaniem go do
obowi¹zuj¹cych wymagañ.
Zgodnie z najnowszym i

sprawdzonym trendem w lo-
kalach zostan¹ zamontowa-
ne liczniki przedp³atowe. 
Zespó³ Szkó³ Ogrodniczych

mieœci siê w zbudowanym w
1878 r. przez rodzinê Liber-
mannów zabytkowym dziœ
pa³acu. To œliczny, dwupiêt-
rowy pa³acyk w stylu neoba-
rokowym. Po³o¿ony jest w
parku. Ozdob¹ budynku jest
po³udniowe wejœcie z p³aski-
mi pilastrami zwieñczonymi

joñskimi g³owicami.
Wewn¹trz zachowa³y siê po-
zosta³oœci pierwotnego wy-
posa¿enia pod postaci¹ re-
prezentacyjnej klatki schodo-
wej i dekoracyjnych stiuków.
Pa³ac otacza pó³hektarowy
park o charakterze naturalis-
tyczno-krajobrazowym i trzy
stawy.
To jedyna w mieœcie

szko³a, która ma tak urokliw¹
siedzibê. 
W sk³ad kompleksu wcho-

dzi te¿ nowszy budynek in-
ternatu i zabudowania po-
mocnicze. 
Pocz¹tki szko³y siêgaj¹ ro-

ku 1946, gdy we wrzeœniu
zosta³o utworzone Pañstwo-
we Liceum Rolnicze w Ziele-
ñcu. Organizatorem szko³y
by³ Oskar Hauser. 

ROCH

Zespół Szkół Ogrodniczych w Gorzowie
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Ponad 2 mln złotych będą kosztowały remonty 20 mieszkań
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Ciepła woda w ogrodniku popłynie inaczej
Zakoñczy³ siê przetarg na przebudowê przestarza³ego systemu centralnego ogrzewania w kompleksie budynków przy ul.
Poznañskiej 23 - siedzibie Zespo³u Szkó³ Ogrodniczych.

- W³aœnie zakoñczyliœmy
remont 14 mieszkañ socjal-
nych przy ul. Z³otego Smoka.
To mieszkania, do których
trafi¹ lokatorzy z eksmisji z
prawem do lokalu socjalne-
go. I ka¿de z tych mieszkañ
obligatoryjnie jest wypo-
sa¿one w takie liczniki - mó-
wi Robert Jankowski, wice-
dyrektor Zak³adu Gospodarki
Mieszkaniowej.
Zasada jest prosta. Jeœli lo-

kator chce mieæ wodê lub
ciep³o lub energiê elek-

tryczn¹ - bo takie liczniki s¹
montowane w ró¿nych loka-
lach socjalnych na terenie
ca³ego miasta - musi naj-
pierw wykupiæ kod dostêpu
lub do³adowaæ kartê, dziêki
której uruchamia licznik. - No
i od jakiegoœ czasu mamy
nadwy¿ki, bo lokatorzy wy-
kuj¹ wiêcej kodów dostêpu,
ni¿ wykorzystuj¹ - mówi Ro-
bert Jankowski.
Tak jest przy ul. Z³otego

Smoka, przy ul. Myœlibor-
skiej czy Lipowej. ZGM zde-

cydowa³ siê na zamontowanie
liczników, poniewa¿ nie chcia³
d³u¿ej ponosiæ kosztów gene-
rowanych przez niep³ac¹cych
mieszkañców na zaspokoje-
nie swoich podstawowych
¿yciowych potrzeb w zakresie
wody i energii elektrycznej.
Pomys³ ten, takie rozwi¹zanie
nie spodoba³o siê samym za-
interesowanym, którzy nie
bardzo wyobra¿ali sobie dzie-
lenie wydatków.
Warto wspomnieæ, ¿e

zak³adanie liczników

przedp³atowych to kosztow-
ne dzia³anie - na Z³otego
Smoka potrzeba by³o oko³o
900 tys. z³. Przy Myœlibor-
skiej by³ to wydatek rzêdu 81
tys. z³, ale wszystkie dane
pokazuj¹, ¿e by³ to sensow-
ny wydatek. 
ZGM przyznaje, ¿e choæ

pocz¹tkowo siê obawiano
pomys³u z licznikami
przedp³atowymi, czas poka-
za³, ¿e to by³a bardzo dobra
decyzja. Jak mówi¹ w ZGM,
nagle okaza³o siê, ¿e loka-

torzy musz¹ znaleŸæ pie-
ni¹dze na energiê, na
wodê, na ciep³o i je znaj-
duj¹. Choæby w taki sposób
wychodz¹ ze spirali
zad³u¿enia. 
Pomys³ z licznikami

przedp³atowymi sprawdza
siê nie tylko w Gorzowie. Co-
raz wiêcej spó³ek komunal-
nych zarz¹dzaj¹cych mie-
niem komunalnym w ca³ej
Polsce zaczyna stosowaæ te
rozwi¹zania. 
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Ten system się sprawdza 
Liczniki na wodê i energiê w mieszkaniach socjalnych sprawdzaj¹ siê coraz lepiej. Zak³ad Gospodarki Mieszkaniowej ma nawet nadwy¿ki.

Niedługo ruszą remonty 
Dwadzieœcia mieszkañ, które do tej pory sta³y puste, zostanie gruntownie wyremontowanych. S¹ na to pieni¹dze z rz¹du.

Adresy
Zak³ad Gospodarki 
Mieszkaniowej
ul. We³niany Rynek 3
66-400 Gorzów Wlkp.
tel. 95 7387 101, 
95 7387 102
biuro@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl

Program Realizacji 
Œwiadczeñ Wzajemnych
pomaga tym, którzy nie s¹ 
wstanie sp³aciæ zaleg³ych 
nale¿noœci.
Wiêcej na 
zgm.gorzow.pl/
odpracujdlug
tel. 95 7387 101 wew.4
odpracujdlug@zgm.gorzow.pl 

Zamiana Mieszkañ
ul. We³niany Rynek 3
tel. 95 7387 129
bzm@zgm.gorzow.pl
zgm.gorzow.pl/
zamianamieszkania

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 1
ul. Wyszyñskiego 38
tel. 95 7387 242
adm1@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm1

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 2
ul. Towarowa 6A
(budynek przychodni I p.)
tel. 95 7387 150
adm2@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm2

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 3
ul. Armii Polskiej 29
tel. 95 7387 173
adm3@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm3

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 4
ul. Drzyma³y 10
tel. 95 7387 194
adm4@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm4

Administracja Domów 
Mieszkalnych nr 5
ul. GwiaŸdzista 4
tel. 95 7387 203
adm5@zgm.gorzow.pl 
zgm.gorzow.pl/adm5
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Wielospecjalistyczny Szpi-
tal Wojewódzki w Gorzowie
Sp. z o. o. zosta³ wpisany do
Krajowego Rejestru S¹do-
wego dok³adnie 6 wrzeœnia
2013 r. Przekszta³cenie lecz-
nicy w spó³kê by³o lekar-
stwem na jej gigantyczne
d³ugi - 270 mln z³. 
Korzystaj¹c z rz¹dowego

programu, szpital móg³ liczyæ
na umorzenie znacznej czêœci
zaleg³oœci i przejêcie ich przez
samorz¹d województwa, który
z kolei na pokrycie
zobowi¹zañ lecznicy dostawa³
wsparcie z bud¿etu pañstwa.
Tyle ¿e to by³a teoria. W prak-
tyce nikt nie by³ pewien, czy
„operacja” siê uda. Okr¹g³a
rocznica spó³ki to okazja, ¿eby
przypomnieæ okolicznoœci
przekszta³cenia i podsumo-
waæ minion¹ dekadê. 

900 mln na przyszłość

- Zrealizowaliœmy wiele inwe-
stycji. O wartoœci rzêdu 240
mln z³, ale mamy apetyt na
wiêcej. Liczymy na pieni¹dze
bud¿etowe. Potrzebujemy
oko³o 900 mln z³. Ta kwota
spowodowa³aby, ¿e mieliby-
œmy nowoczesny szpital - mó-
wi³ na konferencji prasowej
prezes Jerzy Ostrouch.
Razem z wiceprezesem

Robertem Surowcem kieru-
je on szpitalem od prawie

oœmiu lat. W tym czasie po-
wsta³ m.in. Kliniczny Zak³ad
Medyczny z pracowni¹
PET/CT. Gruntownej przebu-
dowy doczeka³ siê SOR. W
2019 r. zosta³ oddany do
u¿ytku Oœrodek Radioterapii
(oferuj¹cy dziœ m.in. brachy-
terpiê HDR i LDR). Rok pó-
Ÿniej, mimo walki z pandemi¹
koronawirusa, pacjenci mogli
ju¿ korzystaæ z nowoczesne-
go dziennego pododdzia³u
chemioterapii. W szpitalu ru-
szy³a te¿ pracownia ¿ywienia
pozajelitowego. 
W 2021 r. OIOM wraz Kli-

nik¹ Hematologii wprowadzi³y
siê do pawilonu medycznego,
wybudowanego za 44 mln z³.
Ostatnie piêtro budynku zaj¹³
jedyny w regionie bank ko-
mórek macierzystych. Nie-
ca³e dwa lata póŸniej zespó³
pod kierunkiem prof. Kata-
rzyny BrzeŸniakiewicz-Ja-
nus przeprowadzi³ tu pierw-
szy w województwie autolo-
giczny przeszczep komórek
macierzystych. 
Od ponad dwóch lat w Go-

rzowie odbywaj¹ siê te¿ ope-
racje przy u¿yciu robota chi-
rurgicznego da Vinci, a szpi-
tal jest w œcis³ym gronie
liderów robotyki (wœród piêciu
szpitali publicznych z naj-
wiêksz¹ liczb¹ zabiegów -
255 w 2022 r.). Najwiêcej za-

biegów wykonuj¹ zespo³y
urologów, ale operuj¹ te¿ gi-
nekolodzy i chirurdzy. 

Dobre miejsce pracy

- Gorzowski szpital, ale te¿
ca³a lubuska ochrona zdro-
wia, to dobry przyk³ad na to,
¿e jak siê na plan i dobrych
fachowców, to wszystko jest
mo¿liwe - mówi³a pos³anka
Krystyna Sibiñska na konfe-
rencji z okazji 10-lecia szpi-
talnej spó³ki. 
- Przez te 10 lat szpital w

Gorzowie uzyska³ 200 mln
dotacji z bud¿etu samorz¹du
województwa i ze œrodków
unijnych - przypomina mar-
sza³ek województwa El¿bieta
Anna Polak. - Wnieœliœmy
kapita³. Na pocz¹tek to by³o
139 mln z³. W tym roku po-
zyskaliœmy dla szpitala 48

mln: 30 mln z bud¿etu pa-
ñstwa, 18 mln do³o¿y³ samo-
rz¹d województwa lubuskie-
go. £¹cznie to jest prawie 435
mln zainwestowanych tylko w
ci¹gu 10 lat - wylicza.
Minion¹ dekadê podsumo-

wali te¿ przedstawiciele szpi-
talnych zwi¹zków zawodo-
wych. - W 2013 r. spotykali-
œmy siê bardzo czêsto z
pani¹ marsza³ek Polak. No-
cowa³a w tym szpitalu, a my
razem z ni¹. By³ to dla nas,
pracowników, bardzo trudny
czas. To by³a wielka determi-
nacja pani marsza³ek. Prze-
kona³a organizacje zwi¹zko-
we, ¿ebyœmy uwierzyli. Uwie-
rzyliœmy i za to dziêki.
Dziêkujê te¿ zarz¹dowi szpi-
tala, a przede wszystkim pra-
cownikom szpitala. Liczymy
na dalsz¹ dobr¹ wspó³pracê -

mówi³a Anna Ma³ochwiej,
przewodnicz¹ca Zak³adowej
Organizacji Zwi¹zkowej
Ogólnopolskiego Zwi¹zku
Zawodowego Pielêgniarek i
Po³o¿nych. 

Andrzej Andrzejczak,
przewodnicz¹cy Organizacji
Miêdzyzak³adowej NSZZ So-
lidarnoœæ, na spotkaniu z lu-
busk¹ marsza³ek i zarz¹dem
szpitala, dziêkowa³ za deter-
minacjê, z jak¹ 10 lat temu
El¿bieta Anna Polak walczy³a
o szpital. 
- Dziœ to jest bardzo dobre

miejsce pracy. Z
zaanga¿owanym zarz¹dem,
którego wybór by³ bardzo
dobr¹ decyzj¹ pani mar-
sza³ek - podsumowa³ prze-
wodnicz¹cy Solidarnoœci. 

„Tak” dla kardiochirurgii

Plany szpitala na najbli¿sze
lata to kolejne inwestycje,
m.in. unowoczeœnienie i prze-
budowa g³ównego budynku z
oddzia³ami (za 280 mln z³),
utworzenie i rozbudowa cen-
trów i zak³adów opieki ambu-
latoryjnej, w tym ambulatoryj-
nego zak³adu diagnostyczno-
zabiegowego jednego dnia
(za 56 mln z³) czy budowa
pawilonu dla oddzia³ów za-
chowawczych, w tym neuro-
logii, interny i rehabilitacji
neurologicznej (40 mln z³). 

TeraŸniejszoœæ szpitala to
natomiast ci¹gn¹ca siê od
niemal trzech lat walka o kon-
trakt dla oddzia³u kardiochi-
rurgii. Petycjê do ministra
zdrowia podpisa³o ju¿ ponad
12 tys. 800 osób. Starania
szpitala wspar³y lubuskie
miasta i gminy, organizacje
spo³eczne i bran¿owe.
Wreszcie lecznica uruchomi³a
kardiochirurgiê jako podod-
dzia³ kardiologii. Od miesiêcy
jednak NFZ nie zap³aci³  za
¿aden zabieg, choæ kardiochi-
rurdzy wykonuj¹ wy³¹cznie
operacje w trybie nag³ym, nie
planowym, a wiêc w sytuacji
zagro¿enia ¿ycia pacjenta. 

Wspólne świętowanie 

Z okazji 10-lecia spó³ki szpi-
tal zaprosi³ Lubuszan na cykl
imprez promuj¹cych profilak-
tykê. Spotkania pod has³em:
Badamy siê i bawimy by³y w
Lubniewicach, Strzelcach
Kraj., Oœnie Lubuskim,
Skwierzynie i Kostrzynie nad
Odr¹. Fina³owa impreza od-
by³a siê przy szpitalu w Go-
rzowie i przyci¹gnê³a kilkaset
osób. W programie by³a ro-
dzinna zabawa, animacje dla
dzieci i inne atrakcje. Nie za-
brak³o badañ i porad, m.in. w
szpitalnym laboratorium. By³
te¿ urodzinowy tort. 

Mat. WSZW W GORZOWIE WLKP. 

Dziesięć lat temu szpital zaczął drugie życie
- Bez determinacji pracowników: lekarzy, pielêgniarek, diagnostów laboratoryjnych, ale równie¿ personelu niemedycznego, nie osi¹gnêlibyœmy
tego sukcesu - mówi Jerzy Ostrouch, prezes gorzowskiego szpitala. Lecznica œwiêtuje okr¹g³¹ rocznicê przekszta³cenia w spó³kê.

Na wielkim rodzinnym pikniku z okazji urodzin szpitala nie zabrakło tortu, którym uczestni-
ków zabawy częstowali m.in. marszałek Elżbieta Anna Polak oraz prezesi szpitala (na zdjęciu
od lewej) Robert Surowiec i Jerzy Ostrouch
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Urodzinowy piknik to też badania profilaktyczne. W białym namiocie można było skontrolo-
wać ciśnienie, cukier czy BMI
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Ośrodek radioterapii został oddany do użytku w 2019 r. Dziś
już trudno wyobrazić sobie szpital bez niego
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Nowoczesny pododdział dziennej chemioterapii to jedna z
inwestycji, którą udało się zrealizować mimo że budowa
przypadła na czas walki z pandemią koronawirusa
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Operacje z zastosowaniem robota da Vinci szpital zaczął w
2021 . Dziś należy do czołówki publicznych placówek z naj-
większą liczbą zabiegów robotowych
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Szpitalny zakład radioterapii jako jeden z nielicznych w
Polsce oferuje pacjentom m.in. brachyterpię LDR, polegającą
na umieszczeniu źródła promieniowania w ciele pacjenta 
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- W USA osteopatia jest
ga³êzi¹ medycyny. Jak jest
w Polsce?
- Nie jesteœmy zarejestro-

wani jako zawód medyczny.
Pod dwudziestu kilku latach
walki, od 2018 roku zareje-
strowani s¹ fizjoterapeuci.
Teraz walczymy my. Nato-
miast w Unii Europejskiej jak
najbardziej jest to zawód me-
dyczny, szczególnie dotyczy
to krajów przoduj¹cych, czyli
Francji, Wielkiej Brytanii, Nie-
miec. W Polsce, ¿eby sko-
ñczyæ osteopatiê, trzeba byæ
przedstawicielem zawodu
medycznego. Najczêœciej
jest to fizjoterapia. Po jej sko-
ñczeniu osoby, które chc¹
rozwijaæ siê w leczeniu ma-
nualnym, pomagaæ w wiêk-
szej iloœci jednostek choro-
bowych i szerzej postrzegaæ
pacjenta ni¿ fizjoterapeuci,
maj¹ tak¹ mo¿liwoœæ. 

- Czym dok³adnie ró¿ni
siê osteopatia od fizjotera-
pii?
- Poza tym, ¿e fizjoterapeu-

ta jest umocowany prawnie,
ró¿nimy siê ca³ym koncep-
tem filozofii, choæ wspó³czes-
na fizjoterapia idzie te¿ w tym
kierunku, ¿eby patrzeæ na
pacjenta holistycznie. Osteo-
pata patrzy na cz³owieka
ca³oœciowo. Oddzia³uje na
pacjenta bodŸcem fizycz-
nym, terapi¹ manualn¹, po-
wiêziow¹, wisceraln¹, ale
bierze pod uwagê te¿ odczu-
cia cz³owieka, psychosoma-
tykê, duchowoœæ. Szukamy
zdrowia nie tylko w ciele, ale
w ca³ym cz³owieku.

- …podczas gdy medycy-
na akademicka szatkuje
cz³owieka na narz¹dy, a pa-
cjent chodzi od jednego
specjalisty do drugiego,
czêsto bez efektów. 

- Osteopatia ³¹czy wspólny
wp³yw uk³adów - oddechowe-
go, kardiologicznego, na-
rz¹du ruchu, neurologiczne-
go. Integrujemy uk³ad nerwo-
wy, wisceralny, pokarmowy,
psychosomatyczny, ³¹czymy
wp³yw na zdrowie czynników
obci¹¿enia codziennego po-
nadto wp³yw strachu, nega-
tywnych odczuæ czy traum.
Przyjê³o siê mówiæ, ¿e osteo-
patia szuka zdrowia, a nie
choroby. 

- To jest jej g³ównym ce-
lem? 
- Jest nim szybka pomoc

pacjentowi, by ¿y³ w zdrowiu.
Poniewa¿ ³¹czymy terapie,
szukamy zdrowia, ale te¿ da-
jemy pacjentowi impuls do
tego, ¿eby sam przechwyci³
pa³eczkê budowania tego
zdrowia. W moim przekona-
niu, z obserwacji praktycz-
nych, ze zdecydowan¹ wiêk-
szoœci¹ problemów jesteœmy
w stanie poradziæ sobie sa-
mi, musimy tylko mieæ wska-
zany kierunek. Je¿eli pacjent

rozumie mój punkt widzenia,
gdzie i jak ma szukaæ zdro-
wia, ¿eby funkcjonowa³ lepiej
i on to zrobi, to mamy suk-
ces. Je¿eli przyjdzie choæ raz
w tygodniu, bêdziemy praco-
waæ, ale od siebie nic nie da,
to ciê¿ko o pe³ny sukces. 
- Gdy boli krêgos³up, me-

dycyna akademicka leczy
krêgos³up. Osteopata idzie
dalej? 

- Nazywamy to ³añcuchami
zaburzeñ. Mamy œwiado-
moœæ, ¿e krêgos³up jest
po³¹czony z innymi uk³adami,
bo organy funkcjonuj¹ na za-
sadzie domina. I osteopata
mo¿e dojœæ do wniosku, ¿e
ból pleców mog¹ powodo-
waæ zaburzenia w obrêbie
jelit, pêcherza czy macicy.
Szukamy przyczyny, a nie
objawowego leczenia. Me-
dycyna akademicka wymu-
sza, ¿e chodzimy od jed-
nego specjalisty do drugie-
go, bo jest ona
w¹skotorowa. A osteopata,
czêsto  jako osoba pierw-
szego kontaktu, potrafi
wskazaæ, w którym kierun-
ku trzeba iœæ. £apiemy
zdrowie, bazê dla siebie,
ale szukamy zaburzeñ
pierwotnych i idziemy w
stronê, ¿eby pozbyæ siê
problemu pierwotnego.

- A co z pacjentem, który
ma ju¿ za sob¹ podró¿e od
jednego lekarza do drugie-
go, a jego stan ca³y czas
jest z³y? 
- Te¿ tak siê dzieje i wtedy,

po wywiadzie, wracamy w te-
rapii do traum, psychosoma-
tyki, która wy³adowuje w nas
pewne zmiany. Wracamy do
zaburzeñ mechanicznych, bo
na przyk³ad lata temu
upad³em na koœæ krzy¿ow¹,
a konsekwencje mam teraz.
T³umaczymy pacjentom me-
chanizm zaburzeñ, ¿e lecze-
nie ukierunkowane tylko na
neurologiê czy ortopediê nie
jest ca³oœciowe. 

- Czy z pomocy osteopaty
mo¿na skorzystaæ w
ka¿dym wieku? 
- Mamy takich rekordzistów,

¿e na wizytê swoje dzieci za-
pisuj¹ kobiety, które jeszcze
s¹ w ci¹¿y. Mamy kilkutygod-
niowe dzieciaczki i im poma-
gamy.  Pokazujemy rodzicom
wzorce, jak dbaæ, ¿eby dziec-
ko nie mia³o kolek, ulewañ,
zaparæ, refluksu, ¿eby dzie-
ci¹tka by³y spokojne. Uczy-
my terapii domowej, ¿eby
dziecko siê nie mêczy³o z ty-
mi zaburzeniami, najczêœciej
dotycz¹ one uk³adu pokar-
mowego. Oceniamy te¿ dzie-
ci rozwojowo. Natomiast jak
idziemy dalej, to nie ma gra-
nicy wieku, mamy pacjentów
w wieku powy¿ej 90 lat. Cze-
kamy na stulatka. Ka¿demu
dobieramy odpowiedni¹
formê terapii. A wiadomo, ¿e
im cz³owiek starszy, tym ma
wiêcej chorób, zwykle dwie
lub wiêcej. ¯yjemy relatywnie
d³ugo, ale pytanie jest o ja-
koœæ tego ¿ycia. My tego
¿ycia nie wyd³u¿amy, nie ra-
tujemy jak robi to lekarz. Jes-
teœmy natomiast w stanie po-
prawiæ w du¿ym stopniu
komfort ¿ycia.

- Z jakimi problemami pa-
cjenci zg³aszaj¹ siê do pa-
na najczêœciej? 
- Pomijaj¹c osteopatiê pe-

diatryczn¹ i prewencjê u ko-
biet w ci¹¿y, by poprawiæ jej
komfort, jest to terapia na-
rz¹du ruchu. Bardzo du¿¹
grup¹ pacjentów s¹ sportow-
cy. Zdecydowana wiêkszoœæ
s¹ to pacjenci bólowi w prze-
dziale 30-50 lat w obrêbie
krêgos³upa. To, ¿e boli na
przyk³ad odcinek lêdŸwiowy,
poka¿e mi rezonans. Ale tam
jest tylko czêœæ problemu.
My szukamy wszystkich puz-
zli w tej uk³adance, ¿eby na
sta³e pomóc pacjentowi. Mo-
ja filozofia pracy jest taka -
przychodzi pacjent, robimy
robotê i on ju¿ nie wraca. Nie

mówiê, ¿e po jednej wizycie,
ale po dwóch, trzech, w mi-
êdzyczasie pacjent æwiczy i
docelowo do mnie nie wraca.
Zabiera siê za siebie, zna
kierunek, przechodzi przez
fizjoterapiê, trenera medycz-
nego i wraca w pe³ni funkcji
do zdrowia. Wolê, ¿eby pole-
ci³ osteopatê kolejnej osobie
ni¿ sam wraca³ jak bume-
rang. Mamy miliardy ludzi na
œwiecie, osteopatów stosun-
kowo niewielu, wiêc brak pra-
cy nam nie grozi.    

- Ka¿dy ma problem z
krêgos³upem? 
- To wynik rozwoju cywiliza-

cyjnego. Doœæ powiedzieæ,
na podstawie wyników ba-
dañ, ¿e siedzenie zabija jak
palenie. Ja siê specjalizujê w
ergonomii miejsca pracy,
t³umaczê pacjentom, sk¹d
siê bior¹ problemy, prowadzi-
my szkolenia, edukujemy, bo
statystyki s¹ zatrwa¿aj¹ce.
Zdecydowana wiêkszoœæ
osób, miêdzy 80 a 90 proc.
odczuwa ból krêgos³upa. W
ogóle dzielimy pacjentów na
takich, których boli
krêgos³up, bola³ lub bêdzie
bola³. Innych nie ma. To jest
kwestia czasu.  

- Wiêkszoœæ z nas siedzi
w pracy, w szkole, potem
nad smartfonami. 
- I to powoduje przodopo-

chylenie miednicy,
zaokr¹glenie krzywizn
krêgos³upa. Wystêpuje takie
ustawienie g³owy, które
wp³ywa na uk³ad stomatog-
natyczny, ten ulega prze-
ci¹¿eniom, stawy skroniowo-
¿uchwowe s¹ zamykane. Da-
lej to niesie obci¹¿enie
odcinka szyjnego, piersiowe-
go, lêdŸwiowego. Widaæ to w
wadzie postawy, ustawieniu
stóp, kolan, widaæ, ¿e i ze
zgryzem te¿ bêdzie problem.
I tu mamy dwie strony meda-
lu. Czêœæ pacjentów coœ z
tym robi. Czêœæ podchodzi
do tego tak, ¿e boli przecie¿

kolano, to po co mam siê
zaj¹æ biodrem czy stop¹.
Rol¹ osteopaty jest budowa-
nie œwiadomoœci u pacjen-
tów. Taki wykrzyknik, który
istnieje w naszym zawodzie. 

- Jak pomóc dzieciom,
¿eby w przysz³oœci nie
mia³y problemów? Smar-
tfony trzymaj¹ ju¿ maluchy
je¿d¿¹ce w wózkach. 
- U nich jest to trend wyni-

kaj¹cy z ciekawoœci, nie za-
trzymamy go. Dzieci s¹ cie-
kawe, chc¹ doœwiadczaæ, na-
bywaæ nowych umiejêtnoœci,
natomiast rol¹ doros³ych jest
im korzystanie z elektroniki
ograniczaæ. Dzieci nie s¹ go-
towe posturalnie, psychoso-
matycznie, nerwowo na to,
¿eby taki bodziec dostaæ.   

- A nastolatki? Ostatnie
badania pokazuj¹, ¿e przy
komputerze spêdzaj¹ na-
wet 10-12 godzin na dobê. 
- To jest ca³a higiena

postawy siedz¹cej. Zdecydo-
wan¹ wiêkszoœæ czasu, 70-
80 proc. spêdzamy siedz¹c.
Ewolucja nas na to nie przy-
gotowa³a. Mo¿e zmieni siê to
za kilka tysiêcy lat, ale wtedy
nie bêdzie ju¿ œwiata. Musi-
my mieæ feedback, co robiæ,
¿eby nie zwariowaæ w pozycji
siedz¹cej. Obci¹¿enia sta-
tyczne wymagaj¹ poœwiêceñ
od uk³adu ruchu, który odbija
siê póŸniej negatywnie.

- Na czym polega praca z
osteopat¹?
- Trzeba znaleŸæ przyczynê

problemu. Najpierw przepro-
wadzamy dok³adny wywiad.
Czasami niektóre pytania
wydaj¹ siê pacjentom dziw-
ne, na przyk³ad czy prze¿yli
traumê w ¿yciu, czy mieli
urazy, zaburzenia, czy maj¹
blizny. Pacjent mówi mi wte-
dy, ¿e nikt wczeœniej o to nie
pyta³.  Bo boli kolano, a ja siê
pytam, czy ma bliznê na
brzuchu. Wywiad daje nam
wrota do dalszej diagnostyki.
Prowadzimy testy aktywne,
pasywne, palpacjê,  testy
prowokacji bólowej. To
wszystko pokazuje nam do-
legliwoœci. I z takim zwyk³ym
Kowalskim, który przychodzi
z bólem, czyli 70 proc. pa-
cjentów, podejmujemy tera-
piê. Zdecydowana jej czêœæ
to praca  manualna plus edu-
kacja. To nie tylko kwestia
siedz¹cego trybu ¿ycia, to
równie¿ dieta, higiena ¿ycia,
przerwy, w³aœciwe oddycha-
nie, æwiczenia pracy ze stre-
sem. Pokazujemy mechaniz-
my fizjologiczne, ¿eby pa-
cjenci nie byli jak szczury w
klatce. Tego ko³a ju¿ nie za-
trzymamy, ale mo¿emy zwol-
niæ. 

- Jakie dzia³ania profilak-
tyczne mo¿na poleciæ oso-
bom, które jeszcze nie
maj¹ problemów bólo-
wych?

- Ruch to zdrowie. Ka¿dy
jest dla nas dobry.
Najwa¿niejsze, by mieæ œwia-
domoœæ, by j¹ budowaæ.
Ka¿dego dnia mo¿emy i mu-
simy zmieniæ pewne para-
metry w ¿yciu - zrobiæ kilka
tysiêcy kroków, spacerowaæ,
jeŸdziæ na rowerze, chodziæ
na boso, zmieniaæ pozycje.

- Czy s¹ jakieœ przeciw-
wskazania do wizyty u
osteopaty?
- Nie. Mamy przygotowanie

medyczne plus specjalizacjê,
co bardzo dobrze przygoto-
wuje nas do bycia komplet-
nym specjalist¹. Jedynym
przeciwwskazaniem jest brak
u pacjenta chêci wspó³pracy.
Je¿eli on nie chce u siebie
zmiany, a wymaga ode mnie,
to siê nie uda. Czasami pa-
cjenci, którzy na pocz¹tku
nie byli przekonani, a dostali
ju¿ ,,marchewkê” w postaci
na przyk³ad lepszego snu,
przestali odczuwaæ ból, nie
maj¹ zawrotów g³owy, plecy
przesta³y boleæ, mówi¹, ¿e
jednak siê przekonali, ¿e
bêd¹ przychodzili i pracowali
systematycznie. 

- Ile trwa leczenie u
osteopaty?
- Ja sobie wypracowa³em

taki uk³ad, ¿e chcê widzieæ
pacjenta na pocz¹tku, pó-
Ÿniej na dwóch, trzech wizy-
tach, oprócz tej pierwszej
konsultacyjnej. Trzeba wi-
dzieæ, ¿e leczenie to jest pro-
ces, czasem zajmuje nam to
miesi¹c, pó³tora. To czas,
który powinien nam daæ
dobry efekt, a jego skutki zo-
stan¹ na d³u¿ej. 

- Czy do osteopaty po-
winno siê pójœæ prewencyj-
nie, do ,,przegl¹du”?
- Uwa¿am, ¿e je¿eli chcemy

zadbaæ o zdrowie, to ka¿dy
powinien odwiedziæ osteo-
patê chocia¿ raz w ¿yciu. To
kwestia budowania œwiado-
moœci, zadbania o siebie, de-
cydowania o sobie. Je¿eli nic
nie boli, to œwietnie, ale ja
wyt³umaczê, gdzie s¹ s³abe
strony danej osoby. I w tym
³añcuchu szukamy s³abych
ogniw. Je¿eli je wzmocnimy,
wtedy mówiê: idŸ, dzia³aj,
rozwijaj siê, realizuj siê. 

- Czy po wizycie mog¹
wyst¹piæ efekty uboczne? 
- Najczêœciej po wizycie pa-

cjenci odczuwaj¹ zmianê -
lekkie odczucie dyskomfortu,
g³ównie w miejscach podda-
nych terapii,  które mo¿e
utrzymaæ siê dzieñ, dwa. Pa-
miêtajmy, ¿e jest to bodziec,
który ma wp³yn¹æ na nasze
cia³o, który integruje nasze
narz¹dy, które wczeœniej nie
by³y poddawane takim zabie-
gom, mo¿na powiedzieæ, ¿e
by³y uœpione. Osteopatia po-
maga ca³emu cia³u wejœæ na
œcie¿kê zdrowia.  

- Dziêkujê za rozmowê.

- Rolą osteopaty jest budowanie świadomości u pacjentów - mówi Konrad Wieczorek

Fo
t. 
M
aj
a 
Sz
an
te
r

Jesteśmy w stanie poprawić komfort życia
Z Konradem Wieczorkiem, osteopat¹ z centrum medycznego REHAkompleks, rozmawia Maja Szanter
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- By³o dwóch kandydatów
na sekretarza. Przypusz-
czam, ¿e zosta³em wybrany
poniewa¿ jêzyk angielski,
zreszt¹ posiadam nadal oraz
modem - mówi³ prof. Micha³
Rusinek, sekretarz Wis³awy
Szymborskiej i dziœ prezes
Fundacji jej imienia na spot-
kaniu w Klubie MCK Jedyn-
ka. Spotkanie z wybitnym
polonist¹ odby³o siê w ra-
mach Festiwalu Szymbor-
skiej zorganizowanym przez
Miejskie Centrum Kultury i
Beatê Patrycjê Klary-Sta-
chowiak z okazji Roku
Szymborskiej w stulecie uro-
dzin Noblistki.

Nie może być ironii bez
autoironii

Te s³owa Wis³awy Szym-
borskiej, przypomniane
przez Micha³a Rusinka, by³y
stale obecne podczas spot-
kania, na które przysz³o kil-
kadziesi¹t osób. Pro-
wadz¹ca spotkanie dr Kry-
styna Kamiñska rozpoczê³a
rozmowê od ostatniego wier-
sza Noblistki, który zosta³
niedawno opublikowany w
Gazecie Wyborczej. Wier-
sza, którego zreszt¹ nie ma
w najnowszym tomie ,,Wier-
sze wszystkie”. Wiersz odno-
si siê do sytuacji uchodŸców
i zosta³ odnaleziony w spe-
cjalnym zeszycie, w którym
Poetka zapisywa³a pomys³y
z frazami literackimi do wy-
korzystania. 
- Przegl¹da³em ten zeszyt

wiele razy i nagle zda³em so-
bie sprawê, ¿e te ostatnie

szeœæ wersów jest wierszem.
Mo¿e jeszcze nieskoñczo-
nym, ale wierszem. Dosko-
nale zreszt¹ wpisuj¹cym siê
w to, co dzieje siê na bia³oru-
skiej granicy - mówi³ Micha³
Rusinek.
Ca³e spotkanie zreszt¹ by³o

opowieœci¹ - anegdot¹, ale
w³aœnie tak¹ ironiczn¹ i auto-
ironiczn¹.
Sekretarz poetki przypomi-

na³ ró¿ne wydarzenia z jej
¿ycia, jak choæby rozmowê z
siostr¹ Nawoj¹, któr¹ obie
panie odby³y po informacji o
Noblu dla Wis³awy Szymbor-
skiej. Siostra na wieœæ o
przyznaniu jej najbardziej
licz¹cej siê nagrody owszem
pogratulowa³a, nie jakoœ
specjalnie wylewnie, po
czym zapyta³a - A jaka pogo-
da w Zakopanem? - bo tam
poetkê dosz³a informacja o
Noblu dla niej w³aœnie.

Ale się pani napracowała

Podczas spotkania pad³o py-
tanie, czy Wis³awa Szymbors-
ka czytywa³a swoje wiersza. 
- Czytywa³a, ale nieko-

niecznie to lubi³a. Zreszt¹ lu-
bi³a, jak jej wiersze by³y czy-
tane jako bia³a poezja, bez
nadmiernego patosu czy gry
aktorskiej. I kiedyœ na spot-
kaniu na Litwie jej wiersze
czyta³a i interpretowa³a li-
tewska aktorka. Czyni³a to
w³aœnie tak aktorsko. Szym-
borska podczas tego wy-
stêpu doœæ siê krêci³a. A kie-
dy po wystêpie aktorka zapy-
ta³a o wra¿enia, poetka
powiedzia³a - Ale siê pani

napracowa³a. Co zreszt¹
komplementem nie by³o -
opowiada³ Micha³ Rusinek. 
I przypomnia³, jak jej wier-

sze czytali w³oscy studenci
polonistyki w Pizie. Czytali
tak po prostu, bez gry i pato-
su, co siê Wis³awie Szymbor-
skiej niezmiernie podoba³o.
Tylko jednego wiersza ,,Kot

w pustym mieszkaniu” czytaæ
nigdy nie chcia³a. - Uwa¿a³a
go za bardzo prywatny, in-
tymny - mówi³ Micha³ Rusi-
nek. Przypomnia³, ¿e poetka
napisa³a go po œmierci Kor-
nela Filipowicza, d³ugolet-
niego partnera i wielkiej jej
mi³oœci. Ale jak zauwa¿y³,
mo¿na znaleŸæ w Internecie
z nagraniem, kiedy go czyta.

Modem a spokój poetki

Micha³ Rusinek opowie-
dzia³ te¿, dlaczego ten mo-
dem sta³ siê tak bardzo
wa¿ny w ¿yciu Wis³awy
Szymborskiej. Bo kiedy w
œwiat posz³a informacja o
Noblu dla niej, wówczas w jej
domu rozdzwoni³ siê telefon i
dzwoni³ non stop. 
- Trzeba by³o zadzia³aæ ra-

dykalnie. Telefonu nie da³o
siê od³¹czyæ, bo gniazdko do
niego znajdowa³o siê za
mebloœciank¹, pamiêtacie
pañstwo taki wykwit meblar-
stwa. Zatem ja zwyczajnie
przeci¹³em kabel do niego. A
¿eby by³ kontakt ze œwiatem,
przy³¹czy³em telefon do mo-
demu w³aœnie - wspomina³
goœæ spotkania.
Takich anegdot, znanych i

mniej znanych by³o podczas
spotkania wiêcej, jak choæby
ta o przecinkach, do których

poetka mia³a stosunek z lek-
ka lekcewa¿¹cy. 
- Dlatego te¿ w czterech

ostatnich ksi¹¿kach poetyc-
kich Szymborskiej sporo
przecinków jest mojego auto-
rstwa - mówi³ Micha³ Rusinek.
Stawia³ je, bo sama poetka
mu na to pozwoli³a s³owami
nastêpuj¹cym - A niech pan
je stawia, gdzie pan chce -
mówi³ sekretarz poetki.

Kartka z programem
telewizyjnym

Kiedy ju¿ spotkanie dobie-
ga³o koñca, Micha³ Rusinek
zapyta³, czy ktoœ pamiêta, jak
koñczy³a spotkania sama po-
etka. - Otó¿ zawsze wsta-
wa³a, wyjmowa³a z torebki
wydart¹ z gazety kartkê z pro-
gramem telewizyjnym i wy-
czytywa³a, czego nie zoba-
czyli w telewizji ci, którzy
przyszli na spotkanie z ni¹. Ja
tego nie zrobiê, bo torebki nie
mam - opowiada³ sekretarz.
Profesor Rusinek uj¹³ pub-

licznoœæ w³aœnie ironicznym i
autoironicznym podejœciem
do siebie, wielkim szacun-
kiem do Poetki. I znakomi-
tym s³uchem oraz zrozumie-
niem polszczyzny. Urodzi³
siê te¿ jeden Lepiej, gatunek
liryczny wymyœlony i nazwa-
ny przez Micha³a Rusinka.
Zaprezentowa³a go Krysty-

na Dziewia³towska-Gintowt,
gorzowska artystka, która
przypomnia³a tom felietonów
goœcia spotkania poœwiêcony
tekstom polskich twórców dis-
co-polo. Lepiej brzmi tak: Le-
piej go³o staæ na rynku, ni¿
krytyka mieæ w Rusinku.

RENATA OCHWAT

O Lepiejach, Wisławie
Szymborskiej i czymś jeszcze
Zosta³ sekretarzem Wis³awy Szymborskiej, bo posiada³ jêzyk angielski oraz modem. O Noblistce opowiada³ prof. Micha³ Rusinek, goœæ Festiwalu Szymborskiej.

r  e  k  l  a  m  a

Profesor Rusinek ujął publiczność ironicznym i autoironicznym podejściem do siebie
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Wisława Szymborska
Polska poetka wspó³czesna, w 1996 roku zosta³a lau-

reatk¹ Nagrody Nobla w dziedzinie literatury. Komitet
Noblowski tak uzasadnia³ przyznanie jej najwy¿szej na-
grody literackiej na œwiecie: 
„W Wis³awie Szymborskiej Szwedzka Akademia chce

uhonorowaæ przedstawicielkê niezwyk³ej czystoœci i si³y
poetyckiego spojrzenia. Poezji jako odpowiedzi na
¿ycie, sposobu na ¿ycie, pracy nad s³owem jako myœl¹ i
wra¿liwoœci¹. Wiersze Wis³awy Szymborskiej to perfek-
cja s³owa, wysoce wycyzelowane obrazy, myœlowe al-
legro ma non troppo, jak nazywa siê jeden z jej wierszy.
Jednak ciemnoœci, której nie ulegaj¹ one bezpoœrednio,
wyczuwa siê w nich tak, jak ruch krwi pod skór¹”.
Urodzona 2 lipca 1923 w Prowencie, dziœ dzielnica

Kórnika, wiêkszoœæ ¿ycia spêdzi³a w Krakowie i tam te¿
zmar³a 1 lutego 2012 roku. Jedna z najwa¿niejszych
polskich poetek wspó³czesnych. Jest autork¹ 14 tomów
poetyckich, wielu zbiorów wierszy, cyklu felietonów lite-
rackich w tym niezmiernie cenionych Lektur Nadob-
wi¹zkowych. Obdarzona niezwyk³ym poczuciem humo-
ru mia³a do siebie i œwiata olbrzymi dystans. Jej sekre-
tarzem literackim by³ prof. Micha³ Rusinek, z którym
do koñca ¿ycia pozosta³a na pan, choæ z jego dzieæmi
od zawsze by³a na ty.
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Wydarzenie to zosta³o zor-
ganizowane przez Kostrzyñ-
sko-S³ubick¹ Specjaln¹
Strefê Ekonomiczn¹ we
wspó³pracy z 14 specjalnymi
strefami ekonomicznymi.
Wa¿n¹ rolê przy przygotowa-
niu Kongresu odegra³a tak¿e
Akademia Nauk Stosowa-
nych im. Stanis³awa Staszica
w Pile.
W ostatnich latach Polska

sta³a siê atrakcyjnym miejs-
cem dla inwestorów. Naj-
wiêksze miêdzynarodowe fir-
my zwracaj¹ uwagê na nasz
kraj podczas planowania
swojego rozwoju, a wiele z
nich decyduje siê na inwe-
stycje w³aœnie tutaj. Posiada-
my wiele zalet, które pozwa-
laj¹ nam skutecznie konku-
rowaæ na arenie
miêdzynarodowe - takie
wnioski p³yn¹ z Kongresu
Gospodarczego, który odby³
siê w Pile.

Strefy Ekonomiczne a
Polska Strefa Inwestycji

Instrument Polskiej Strefy
Inwestycji zosta³ wprowadzo-
ny w 2018 roku, zastêpuj¹c
dotychczasowe Specjalne
Strefy Ekonomiczne. Jego
g³ównym celem jest stworze-
nie mo¿liwoœci dla przedsiê-
biorstw realizuj¹cych nowe
projekty inwestycyjne na ob-
szarze ca³ego kraju, pozwa-
laj¹c im na odroczenie p³at-
noœci podatku dochodowego
(CIT/PIT) na okres trwaj¹cy
od 10 do 15 lat, z kwot¹
zwolnienia siêgaj¹c¹ nawet
70 procent planowanej inwe-
stycji.

Kiedyœ inwestycje by³y
skoncentrowane tylko na ad-
ministracyjnie wydzielonych
obszarach, czyli strefach, a
przedsiêbiorcy musieli sami
szukaæ pomocy. Dziœ Polska
Strefa Inwestycji podchodzi
do przedsiêbiorców, oferuj¹c
im wsparcie nawet w miejs-
cowoœciach, które wczeœniej
nie by³y kojarzone z prze-
mys³em. Ustawa z 2018 roku
znios³a granice stref, rozsze-
rzaj¹c ich zasiêg z mniej ni¿
0,08% obszaru kraju na ca³¹
Polskê.

Nowy system wszed³ w
¿ycie 18 wrzeœnia 2018 roku,
kiedy wydano pierwsz¹ de-
cyzjê o wsparciu, kiedyœ by³o
to Zezwolenie Strefowe.
Bezpoœrednim efektem by³o
ponad 109 mld z³ nak³adów
inwestycyjnych w zaledwie
60 miesiêcy

Jak funkcjonuje to
rozwiązanie w praktyce?

Specjalne strefy ekono-
miczne przez prawie 25 lat
swojej dzia³alnoœci
przyci¹gnê³y oko³o 120 mld

z³ inwestycji. To wydaje siê
imponuj¹ce, ale to tylko do
momentu, gdy zestawimy to
z wynikami osi¹gniêtymi w
okresie od 2018 do 2023 ro-
ku. Wtedy to Polska Strefa
Inwestycji przyci¹gnê³a po-
nad 109 mld z³otych deklaro-
wanych inwestycji!
Kostrzyñsko-S³ubicka Stre-

fa Ekonomiczna w ci¹gu 20
lat funkcjonowania specjal-
nych stref ekonomicznych
wyda³a 344 zezwolenia, 
dziêki czemu powsta³o
21.008 miejsc pracy. Inwe-

stycje przynios³y 8.745 mld
z³otych nak³adów inwestycyj-
nych.
Przez tylko 5 lat funkcjono-

wania Polskiej Strefy Inwe-
stycji, Kostrzyñsko-S³ubicka
Specjalna Strefa Ekonomicz-
na S.A. wyda³a 160 decyzji o
wsparciu (przed 2018 rokiem
tzw. zezwolenie strefowe),
co przynios³o 3.235 miejsc
pracy (w tym 543 dla MŒP) a
nak³ady inwestycyjne to a¿
11.868 mld z³otych (w tym
1.118.726.052,71 MŒP),
czyli znacznie wiêcej ni¿
przez 20 lat specjalnych stref
ekonomicznych.

Określono nowe kierunki
rozwoju

PSI w ci¹gu ostatnich 5 lat
sta³a siê motorem rozwoju
sektorów wczeœniej ma³o wi-
docznych w Polsce. Dziêki
temu programowi œwiadczo-
ne s¹ us³ugi doradcze, które
wspieraj¹ w pozyskiwaniu
nowych inwestycji i poszuki-
waniu odpowiednich terenów
inwestycyjnych. PSI stanowi
tak¿e most w komunikacji
miêdzy przedsiêbiorcami,
rz¹dem i samorz¹dami.
Podczas Kongresu Gospo-

darczego ,,Piêæ lat Polskiej
Strefy Inwestycji” nie tylko
przedstawiono osi¹gniêcia
PSI, ale tak¿e okreœlono no-
we kierunki jej rozwoju. W
trakcie wydarzenia odby³y
siê dyskusje ekspertów, któ-
re podsumowa³y dotychcza-
sowe sukcesy i wytyczy³y
nowe cele w rozwoju polskiej
gospodarki. Kongres by³ do-
skona³ym forum do wymiany

pomys³ów i doœwiadczeñ 
miêdzy sektorem ma³ych i
œrednich przedsiêbiorstw, sa-
morz¹dami oraz Minister-
stwem Rozwoju i Technologii.
Rozmawiano na przyk³ad o

tworzeniu korzystnych wa-
runków dla inwestorów, rela-
cjach miêdzy inwestorami,
samorz¹dami i firmami ener-
getycznymi, a tak¿e o no-
wych technologiach i rozwoju
edukacji bran¿owej. Jednym
z wa¿nych wydarzeñ pod-
czas Kongresu by³o urucho-
mienie farmy fotowoltaicznej
ANS w Pile, sk³adaj¹cej siê z
ponad 1000 paneli. Dzia³anie
to wspiera rozwijanie energii
odnawialnej i korzystanie z
przyjaznych œrodowisku Ÿró-
de³ energii. 
Kongres by³ tak¿e okazj¹ do

wrêczenia odznaczeñ dla
osób, które wnios³y istotny
wk³ad w rozwój polskiej gos-
podarki. Jednym z wyró¿nio-
nych by³ Prezes Zarz¹du K-S
SSE S.A., Krzysztof Kielec.
Patronat honorowy nad tym
wydarzeniem obj¹³ Grzegorz
Piechowiak - Wiceminister
Rozwoju i Technologii w Minis-
terstwie Rozwoju i Technologii.
Partnerzy Kongresu:
Polska Agencja Inwestycji i

Handlu
Agencja Rozwoju Prze-

mys³u S.A.
Polska Agencja Rozwoju

Przedsiêbiorczoœci
BGK - Bank Gospodarstwa

Krajowego
Deloitte Polska
Enea
ANS w Pile

Źród³o: K-S SSE

Krzysztof Kielec - prezes zarządu K-S SSE S.A.
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Pięć lat Polskiej Strefy Inwestycji
W poniedzia³ek, 11 wrzeœnia w Pile odby³ siê Kongres Gospodarczy podsumowuj¹cy piêæ lat dzia³ania Polskiej Strefy Inwestycji (PSI).

r  e  k  l  a  m  a
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Wraca³ z pracy i szed³ do ba-
ru. I upija³ siê do nieprzytom-
noœci. Ojciec. On, wtedy na-
stolatek, myœla³, ¿e tak siê ro-
bi. ¯e tak robi facet. ¯e to
takie super. Takich te¿ mia³
kolegów na osiedlu. Wraca³
do domu dla mamy. ¯eby by³a
bezpieczna. Bo ojciec robi³
awantury. A on, który nie
chcia³ byæ jak ojciec, sta³ siê
dok³adnie taki sam. Zacz¹³
piæ. Najpierw ,,tylko” jedno pi-
wo. Potem coraz wiêcej. I
jeszcze wiêcej. A¿ do dna.
Butelki i niemal ¿ycia. 

Obojętnie co, byle alkohol

Praca by³a, g³owa ciê¿ka,
ale wstajesz i idziesz. Ko-
ñczysz pracê i pijesz. Na kacu
to by³a masakra. Na temat ka-
ca mo¿e napisaæ ksi¹¿kê,
choæ przyznaje, ¿e te odczu-
cia s¹ nie do opisania. Próbo-
wa³ siê ,,ratowaæ”. Rano
ma³pkami, piwami, po pracy
od razu sklep. Mocne piwa.
Na przystanku pi³ od razu
dwa, byle dojechaæ do domu.
Obiad i znów picie. I tak co-
dziennie. Przy ³ó¿ku zawsze
sta³o piwo, bo jeœli siê w nocy
obudzi³, musia³ piæ. Ciep³e,
zimne, obojêtnie, byle by³ al-
kohol. 
Chcia³ rzuciæ. Zast¹pi³ jeden

na³óg innym. Pojawi³a siê ma-
rihuana. Trzy przepalone lata.
Jeszcze gorsze ni¿ alkohol. A
potem oba na³ogi jednocze-
œnie. Picie do nieprzytomno-
œci. Kilkutygodniowe melan¿e.
Ten stan, gdy nic ciê nie ob-
chodzi, we krwi jest alkohol,
jest faza, jest impreza. Lecimy
dalej. Znika œwiadomoœæ. Co-
dziennie urwany film. I tylko
przebijaj¹ca siê rano myœl:
,,Co odj.ba³em? Gdzie by³em?
Co robi³em?”. I od nowa picie. 

Na kacu umierałem

Nawet on nie by³ powodem,
¿eby przestaæ. Jak mo¿na tak
piæ, rzygaæ, sikaæ, spaæ w
tym… A to by³ koszmar. Zapi-
jany ka¿dego dnia. Codzienne
mulenie, w g³owie faza. Kac
odczuwany strasznie. Normal-
nie umiera³em, ¿yczy³em so-
bie œmierci. Najgorsze by³o
przetrzymanie godzin w pracy.
Po niej dwa mocne i mo¿na
¿yæ. Potem znów niedobrze.
No to znowu dowalamy do
pieca i by³o troszkê lepiej. Ale
z³e samopoczucie by³ stanem
ci¹g³ym. Mama wzywa³a ka-
retkê. Czas trwa wiecznie.
Czujesz ¿ycie ca³ym sob¹,
ka¿d¹ czêœci¹ cia³a, czujesz
ka¿dy milimetr tego cia³a, jak
dr¿y, jak siê pocisz, smród,
œwiat³owstrêt, nie mo¿esz
jeœæ, bo ciê cofa, zjadany
wêgiel, ¿eby zahamowaæ roz-
wolnienie. Niekontrolowane

ruchy g³ow¹, rêk¹. W pracy
proste rzeczy zaczê³y byæ wy-
zwaniem. Rêce lata³y jakby
trzyma³y m³ot udarowy. Pot siê
la³ jakby bombê rozbraja³.
Wstyd, ¿e ktoœ to widzi. I na-
dzieja, ¿e jeszcze trochê i
znów siê napije.
Ostatnie picie. Rok 2017.

Wtedy mocno pi³em wódkê na
pusty ¿o³¹dek. Lato. Le¿ê na
pod³odze, roleta opuszczona,
ja w pó³œnie, spocony,
dr¿a³em z zimna. Dochodzi do
mnie, ¿e nie mogê ruszyæ ni-
czym, rêk¹, nog¹, palcem, tyl-
ko otwarte oczy. I nagle z
³azienki, któr¹ mia³em naprze-
ciwko pokoju, coœ wychodzi,
jakiœ stwór, potwór, nie wiem,
co to by³o, ale by³o
przera¿aj¹ce na tyle, ¿e krzy-
cza³em. Ale nie s³ysza³em
swojego g³osu, nie mog³em
siê ruszyæ, czu³em, ¿e zaraz
mnie coœ dopadnie, serce wa-
li³o jakby mia³o wypaœæ. Oddy-
cha³em, jakbym przebieg³ ma-
raton. Do dziœ wiem, ¿e nie
spa³em, oczy mia³em otwarte.

Kilka podejść do terapii

Próby rzucenia picia. Du¿o
prób. Terapia, psycholog.
Przechodzi³ rok, zaczê³y siê
problemy. I powrót do picia.
Tylko jedno piwo. Ale nigdy na
jednym siê nie koñczy³o. I
znów do nieprzytomnoœci. I
znów dno. Myœla³, ¿e zwariuje.
Zacz¹³em ostro piæ. Musia³em
wypiæ tyle, ¿eby straciæ przy-
tomnoœæ. Dalej by³o moje dno,
kiedy nie mia³em si³y wymioto-
waæ, oddychaæ. Wtedy coœ do
mnie dosz³o, le¿a³em na
pod³odze, trzês³em siê po pi-
ciu, wiedzia³em, ¿e to koniec,
¿e ju¿ wystarczy.  
W sumie 12-13 lat picia.

Dok³adnie nie wie, wszystko
takie rozwalone. Na terapii by³
,,piciorys”. Nie dotrwa³ do nie-

go, bo rzuci³ terapiê. A liczyli,
ile stracili pieniêdzy, lat. W su-
mie cztery lata przerywanej
terapii. Nie jest ³atwo na ni¹
iœæ. To takie poni¿enie siebie.
Ale widzia³ problem. Chcia³
sobie pomóc. Mia³ dosyæ.
Chodzi³, ale poczu³ siê zbyt
pewny. I znów pi³. Nie mia³
jeszcze prawa jazdy, ale je-
cha³. Po pijaku. Na pasach
potr¹ci³ kobietê. Du¿e
prze¿ycie, bo móg³ kogoœ za-
biæ. Ale nawet wtedy nie zapa-
li³a siê lampka. Wie, ¿e to
bêdzie siedzia³o, ale wtedy
nie myœla³ o tym. Pi³ jeszcze
wiêcej. Ostro. 

Może tak trzeba naprawić
siebie?

Dziœ ma 36 lat, nie pije od
oœmiu. Codziennie rano po-
wtarza sobie, ¿e dziœ nie pije.
Nie ma czegoœ takiego, ¿e w
ogóle. Dziœ. I tak ka¿dego
dnia. Kiedyœ na terapii
us³ysza³, ¿e ju¿ siê nie napije.
Wyœmia³ ich. Ale te¿ s³ysza³ -
nigdy nie b¹dŸ pewny. To jest
prawda. Ka¿dego dnia praca
nad sob¹. Trudna. Alkoholizm
jest przewlek³y. Zawsze jest
siê alkoholikiem. Teraz nie pi-
je, bo przypomina sobie kaca.
Jak ma ciê¿ki okres, myœli:
,,Mo¿e wypijê, to mi zrobi faj-
nie”. Na chwilê zrobi. Ale jut-
ro?        
Lata w trzeŸwoœci. Ka¿dego

dnia jakieœ postanowienie. Na
przyk³ad, ¿eby wys³aæ maila.
Jednego wysy³a do redakcji.
Mia³ wewnêtrzn¹ chêæ, ¿eby
sobie pomóc. Otworzyæ siê,
wygadaæ. Bo przez picie jest
pozamykany. Lata urwanego
filmu zrobi³y swoje. Alkohol
zaburzy³ wszystko. Tak¿e
uczucia. Nie potrafi o nich mó-
wiæ, wyra¿aæ. Kiedyœ na tera-
pii ktoœ zapyta³: Jak siê czu-
jesz? Proste pytanie. A on nie

wiedzia³. W g³owie szambo.
Dziœ te¿ ma z tym problem.
Spotkanie z dziennikarzem, z
obc¹ osob¹ by³o wyzwaniem.
Bardzo osobistym. I bardzo
trudnym. Ale czu³, ¿e to go
mo¿e popchn¹æ do zmiany.
¯eby opowiedzieæ i naprawiæ
siebie. Mo¿e têdy droga, nie
wie. Ale próbuje.  
Mo¿e te¿ chce ostrzec in-

nych. Tak, wie, ¿e mówi siê o
tym wiele, ale efektów nie wi-
daæ. Alkohol jest wszêdzie.
Na reklamach, w sklepach, na
imprezach, od urodzin dzieci
zaczynaj¹c po imprezy m³od-
zie¿y, doros³ych, koncerty. Al-
kohol reklamowany przed me-
czami. Szampan dla dzieci.
Komunia, urodziny - alkohol
leje siê strumieniem. Week-
endy. Tydzieñ zleci, a potem
walimy na nowo. A to legalny
narkotyk, ³atwo dostêpny.
Modny. 

,,Tak nie rób” nie działa

Cz³owiekowi, który tego nie
prze¿y³, ciê¿ko wyt³umaczyæ.
Bêdzie chcia³ spróbowaæ, to
spróbuje. Powiedzieæ - tak nie
rób, tak rób? Trudno przeka-
zaæ, ¿e nie warto w to wcho-
dziæ. Sam nie chce do tego
wracaæ. Ale ¿a³uje, ¿e popro-
wadzi³ ¿ycie tak, a nie inaczej.
Na³óg zniewoli³ go ca³kiem.
Teraz by³by w innym miejscu.
Ale to Ÿle powiedziane. Bo
jest w dobrym miejscu. Wy-
szed³ na ludzi. Tyle, ¿e nie po-
kierowa³ ¿ycia w sposób, w ja-
ki by chcia³. Za niego zdecy-
dowa³ na³óg. Zmarnowane
lata. Ale to ju¿ by³o. 
Ci¹gle czuje niepokój. Dla-

czego? Mnie tu nie ma - mówi
podczas rozmowy. Ca³y czas
jest w przesz³oœci, to jest syn-
drom DDA. Nieustannie czuje
strach, niepewnoœæ. Bez prze-
rwy dr¹¿y tematy, których nie

prze¿y³ albo móg³ prze¿yæ. Al-
bo wybiega w przysz³oœæ - nie
zrobiê tego, ale mo¿e zrobiê
to. Ma to przez to, co prze-
szed³. Dlatego próbuje praco-
waæ. 

Na siłownię zamiast na
piwo

Teraz jest lepiej. Ma syna.
Rozwiód³ siê. W dzieñ rozwo-
du poszed³ na si³owniê, a nie
do baru. Nie zapali³, a mia³
okazjê. Nie chcia³o siê æwi-
czyæ. Nic nie zjad³, ale æwi-
czy³... Sport da³ mu kopa.
Wczeœniej dorabia³ jako tre-
ner. Wylecia³ z pracy przez pi-
cie. Wola³ to ni¿ siê wysiliæ.
£atwiej by³o siê napiæ.  
Nie jest jeszcze ca³kiem

dobrze. Mimo terapii nie pra-
cowa³ nad sob¹. A to jest ko-
nieczne. Dopiero teraz, gdy
zosta³ sam, zauwa¿a siebie z
innej strony. Chcia³by kogoœ
kochaæ, ale nie pozna³ jesz-
cze sam siebie. Mia³  bardzo
du¿e trudnoœci z poznaniem
kobiety, bo wiêkszoœæ ¿ycia
opiera³ na imprezach, na alko-
holu. 
Teraz myœli o sobie. Co da-

lej? Chce naprawiaæ siebie.
Mo¿e pójdzie na terapiê. Cel.
Szuka do dziœ celu. Ca³y czas
jest rozwalony. Mo¿e tu,
mo¿e tam. Nie potrafi po-
uk³adaæ ¿ycia. Coœ by chcia³
robiæ, ale nie idzie w jednym
kierunku. Nie ma pewnoœci
siebie, strasznie zani¿a sa-
moocenê. Ludzie mówi¹: Jej,
zrobi³eœ to, tamto. A on tego
nie widzi.

Nie ma recepty na niepicie 

M³odzie¿ trzeba postraszyæ.
¯e szkoda ¿ycia. Jego urato-
wa³ sport. Pracuje w budow-
lance, potem jako instruktor.
Jest trudno, bo mieszka poza
Polsk¹ i ma jeszcze barierê
jêzykow¹. Ale idzie do przo-
du. Wie, ¿e ka¿dy musi zmie-
rzyæ siê z piciem sam. ¯e nie
ma recepty na niepicie. Nie
wystarczy powiedzieæ: Nie pij.
A jak trzeba? Zapytaæ: Coœ
ciê cieszy? Masz pasjê? Za-
cznij to robiæ.
Pij¹ w pracy? To nie idŸ do

pracy. Poszukaj innej. Ratuj
siebie. £atwiej pójœæ w alkohol
ni¿ siê wysiliæ. Ni¿ walczyæ.
Bo to jest walka. Nie chodzi
na imprezy, na urodziny. Po
prostu. M³odzi odpuszczaj¹,
bo tak ³atwiej. Jeszcze ten
weekend, jeszcze te urodziny.
Pójdê. Bêdzie OK. W Polsce
nie ma picia jednego piwa. Tu
trzeba siê zachlaæ. Piwa bez-
alkoholowe? Takie kupuj¹
starsi. M³odzi pij¹ alkohol. 
Dla niego alkohol ju¿ nie ist-

nieje. Choæ jest wszêdzie.
Dziœ idzie na imprezê, spoty-

ka siê z kobiet¹. I pytanie:
Dlaczego nie pijesz? Odpo-
wiada: Masz z tym jakiœ pro-
blem? To ty masz problem,
nie ja.
To jest ich problem. To na-

mawianie. Dlatego zacz¹³ uni-
kaæ imprez, spotkañ, gdzie
pij¹. W pewnym momencie
nie mia³ nikogo, by³ sam. Za-
mkn¹³ siê w sobie. Nie mia³
znajomych, bo ka¿dy pi³. Bu-
dowa³ swoj¹ bañkê, swój
œwiat i nie chcia³ nikogo do
niego wpuœciæ. 

Można inaczej, tylko
trzeba chcieć

By³a depresja. Chyba jest
do dziœ. S¹ momenty, ¿e sia-
da i jest dó³. Nawet jak ktoœ
chce gdzieœ z nim pójœæ, na-
wet nie na imprezê, odmawia.
Nie ma nikogo, komu móg³by
siê zwierzyæ. Znajomi s¹, ale
nikogo, kto by to zrozumia³.
Ale nie poddaje siê. 
Zarabia, s¹ pieni¹dze. We-

wnêtrznie jest jednak rozbity.
Ma mówiæ o uczuciach? Z
wychowaniem, ¿e facet ma
nie mówiæ o uczuciach, bo
wstyd? Nie, nie jest wstyd.
Ch³opak ma prawo p³akaæ.
Musi odreagowaæ? Sport jest
super. Sam b³¹dzi³. Wybra³
si³owniê. Ale to te¿ zadanie
dla rodziców. Pokazaæ, ¿e
mo¿na. Zauwa¿yæ, ¿e dzie-
ciak zaczyna piæ. A nieraz ro-
dzice nie chc¹ widzieæ. ,,Pa-
pierochy mu nie zaszkodz¹.
Napi³ siê na weekend? Ty tyl-
ko weekend. Jest OK.” Nie
jest. Jeden pójdzie w na³óg,
inny nie. Jeden dzieciak na
dziesiêciu pójdzie w sport,
reszta na imprezê. Jeden
umie odmówiæ, inny chce byæ
chojrakiem w grupie i siê na-
pije. 
Wiem, ¿e œwiata nie zbawiê,

ale chcia³bym uœwiadomiæ,
nie tylko m³odym, ¿e mo¿na
wyjœæ z trudnego okresu,
przestaæ siebie oszukiwaæ, ¿e
jeszcze tylko dziœ i od jutra nie
pijê, ¿e kiedyœ siê u³o¿y. Nie!
Samo siê nic nie zrobi, jeœli ty
nie weŸmiesz spraw w swoje
rêce, nikt za ciebie tego nie
zrobi. Mo¿esz chodziæ na te-
rapiê, mo¿esz chodziæ do naj-
lepszego psychologa, ale nikt
ci nie pomo¿e, jeœli ty sam nie
bêdziesz tego chcia³… Nie
musisz dotykaæ dna, a zatrzy-
maæ siê przed nim i pójœæ w
inn¹ stronê, zanim bêdzie za
póŸno, zanim zmarnujesz ka-
wa³ ¿ycia. 

MAJA SZANTER

PS. Cytaty pochodz¹ ze spi-
sanych przez bohatera
wspomnieñ. ,,Pamiêtnik” po-
wsta³ kilka lat po rzuceniu
na³ogu. 

Nie trzeba sięgnąć dna. Trzeba iść
w drugą stronę
Mówi, ¿e nie ma recepty na niepicie. £atwiej jest piæ, odpuœciæ, byæ modnym, fajnym. Ale jak siê chce, to swoj¹ drogê siê znajdzie.     

Alkoholizm jest przewlekły. Zawsze jest się alkoholikiem
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- Panie profesorze,  jeste-
œmy w przededniu dwóch
aktów stanowi¹cych o ja-
koœci demokracji w Pa-
ñstwie, czyli zarówno refe-
rendum ogólnokrajowym,
jak i wyborów do obu Izb
Parlamentu RP. Podj¹³ pan
decyzjê o ponowne kandy-
dowanie z listy Prawa i
Sprawiedliwoœci? Dlacze-
go? 

- Tak, ponownie ubiegam
siê o mandat pos³a, teraz ju¿
do Sejmu X kadencji. Po do-
œwiadczeniu bycia pos³em w
VIII i IX kadencji uwa¿am, ¿e
to jest naturalna œcie¿ka,
gdy¿ polityka jest domen¹
„d³ugodystansowców”. Ro-
zumiem to w ten sposób, ¿e
wraz z nabywanym doœwiad-
czeniem zarówno wiedza na
temat mechanizmów spra-
wowania w³adzy, jak i budo-
wania kompromisów i zgody
w spluralizowanym Sejmie
czy Senacie s¹ wiêksze i
umiejêtnoœci oraz dorobek
daj¹ gwarancjê skuteczno-
œci. Podobnie rzecz siê ma z
szacunkiem do procedur de-
mokratycznych i pokory wo-
bec Narodu - jako SUWE-
RENA - który ma najwa¿nie-
jsz¹ pozycjê stanowi¹c¹ o
losach Ojczyzny. To ludzi
mamy s³uchaæ, to ludzie -
Obywatele - maj¹ prawo
wskazywaæ priorytety i za-
kresy spraw, co do których w
przypadku s³aboœci klasy
politycznej, która sama w
sobie niesie poczucie, ¿e
wie wszystko najlepiej, ma
Narodu wys³uchaæ i dzia³aæ
zgodnie z Jego Wol¹, Wol¹
Narodu.  

- No w³aœnie, jest pan od
lat zaanga¿owany w
dzia³alnoœæ wielu wa¿nych
gremiów np. Rady Dzia³al-
noœci Po¿ytku Publiczne-
go, Rady Dialogu z
M³odym Pokoleniem, one
te Rady s¹ emanacj¹
spo³eczeñstwa obywatel-
skiego. Znamy pana nie-
bywa³¹ aktywnoœæ we

wspieraniu NGO-sów, Sto-
warzyszeñ, organizacji  w
ca³ej Polsce ale i na Ziemi
Lubuskiej. Czym zatem dla
kogoœ tak kompetentnego
jest referendum i czy war-
to w nim uczestniczyæ? 
- Powiem wprost. Nie daj-

my sobie zepsuæ Œwiêta De-
mokracji! Referendum takim
œwiêtem jest, gdy¿ w pe³nej
pokorze, ale i z wyraŸnej po-
trzeby uzyskania pe³nej legi-
tymacji do podejmowania
okreœlonych decyzji klasa
polityczna, ZWRACA SIÊ
DO OBYWATELI z proœb¹ o
wskazanie jak w okreœlo-
nych kwestiach (treœæ pytañ
referendalnych) powinniœmy
jako Pañstwo postêpowaæ?
Gdzie le¿y obywatelskie

przyzwolenie na dzia³anie w
okreœlonych sprawach? To
fantastyczne doœwiadcze-
nie, gdy ka¿dy z nas mo¿e,
bo ma takie prawo, wrêcz

przywilej, poprzez udzia³ w
referendum kszta³towaæ
realnie politykê w³asnego
pañstwa! Zwyk³o siê w ta-
kich sytuacjach mówiæ: „NA-

RÓD POSTANOWI£! NA-
RÓD SIÊ WYPOWIE-
DZIA£!”  i nie chcia³bym byæ
w krêgu malkontentów, czy
ignorantów, którzy kwestio-

nuj¹ ten przywilej. Jest takie
ludowe porzekad³o: „nic o
nas bez nas” i ono w akcie
referendalnym jest najbar-
dziej potwierdzaj¹ce

s³usznoœæ ludowej m¹droœci
ale i aksjomatu dzia³ania pa-
ñstwa demokratycznego! To
jest nasz przywilej, nasze
Œwiêto, w moim przekonaniu
tak¿e nasz obowi¹zek
uczestnictwa, ¿eby póŸniej
nie sarkaæ, narzekaæ, ¿e
„w³adza nie s³ucha obywateli
- skoro nie wypowiedzieli siê
w referendum, to w³adza
zrobi po swojemu i tyle!”  

- Panie profesorze, panie
pośle, zatem pana zda-
niem w referendum należy
wziąć udział. A jaką pana
zdaniem rolę ma pełnić
kampania wyborcza, jaki-
mi regułami powinna się
ona kierować? I w jaki
sposób obywatele mogą
mieć nad aktem wybor-
czym kontrolę? 

- Wybory w pañstwie de-
mokratycznym to wydarze-
nie kluczowe, gdy¿ znów
obywatele dostaj¹ do swo-
jej dyspozycji  g³os - kartê
wyborcz¹, któr¹ mog¹
swobodnie dysponowaæ,
wed³ug w³asnego uznania.
Tym g³osem - kart¹ wy-
borcz¹ udzielaj¹ poparcia
okreœlonej formacji poli-
tycznej, której program naj-
bardziej wyborcy odpowia-
da, a z listy wskazanej for-
macji udziela poparcia
konkretnej osobie. Jeœli
przywo³ujê to dwa elemen-
ty, to dlatego, ¿e uwa¿am
i¿ Obywatel powinien iœæ
do wyborów z okreœlonym
poziomem œwiadomoœci,
¿e nie powinien swoim
g³osem bawiæ siê jak w
grze „œlepy los”, ot popie-
raj¹c byle kogo, na byle ja-
kiej liœcie. Co to, to nie,
ufam, ¿e Szanowni Czytelni-
cy Gazety, bêd¹ wyposa¿eni
w wiedzê o programie wy-
branej formacji - ufam, ¿e
zechcecie poprzeæ Prawo i
Sprawiedliwoœæ - dlatego te¿
cennym by³oby byœcie znali
nasz program. Po drugie,
byœcie powierzyli swój man-
dat, czyli obdarzyli zaufa-

niem t¹ osobê z listy PiS,
która Was nie zawiedzie,
któr¹ znacie z jej dotych-
czasowego dorobku, stylu
pracy, kontaktom z wybor-
cami, pracowitoœci itd… Za-
tem odpowiadaj¹c na Pa-
ñskie pytanie, œwiêtem
staj¹ siê wybory, nie tylko
dlatego, ¿e s¹, ale dlatego,
¿e OBYWATELE - WYBOR-
CY czyni¹ z nich œwiêto wy-
nikaj¹ce z faktu, ¿e traktuj¹
je z najwy¿sz¹ staranno-
œci¹ i uwag¹, wiedz¹ bo-
wiem, ¿e Ich los, Obywateli
rozstrzyga siê w tym akcie.
Rozumiem pana pytanie
tak¿e jako odnosz¹ce siê
do formy toczenia sporu w
konkurencji politycznej,
gdzie le¿y granica  której
przekroczyæ nie mo¿na?
Wed³ug mnie s¹ nimi trzy
kryteria: 

r po pierwsze, prawdo-
mównoœæ i wiarygodnoœæ,
czyli za³o¿enie, ¿e polityk
nie k³amie i swoimi czynami
potwierdza dotychczasowe
swoje dzia³ania, jako spójne
w mowie i czynie; 

r po drugie, szacunek do
drugiego cz³owieka, nawet
jeœli jest konkurentem na
wyborczej liœcie, co rozu-
miem jako respektowanie
dobrych obyczajów w mo-
wie, geœcie i zachowaniach,
które powinny znamionowaæ
KLASÊ cz³owieka, tu polity-
ka; 

r po trzecie, dzia³anie w
dobrej wierze i z dobrymi in-
tencjami, ufam, ¿e ka¿dy,
kto ma ambicje dostaæ siê
do Parlamentu, musi realizo-
waæ ideê: ,,rozumnej troski o
dobro wspólne jakim jest Oj-
czyzna i dobro jej Obywate-
li”, co rozumiem tak¿e jako
bycie „ZAKOCHANYM w
POLSCE”!  

- Panie profesorze
życzę panu sukcesu w
nadchodzących wybo-
rach i dziękuję za rozmo-
wę.

AUGUSTYN WIERNICKI

Nie dajmy sobie zepsuć święta demokracji 
Rozmowa z prof. Jackiem Kurzêp¹, pos³em na Sejm VIII i IX kadencji

Profesor dr hab. Jacek Kurzępa - polski polityk, socjolog, pedagog, instruktor harcerski,
nauczyciel akademicki i samorządowiec, poseł na Sejm VIII i IX kadencji. Pracownik nauko-
wy Uniwersytetu Zielonogórskiego
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Wybory w państwie demokratycznym
to wydarzenie kluczowe, gdyż znów

obywatele dostają do swojej
dyspozycji  głos - kartę wyborczą,

którą mogą swobodnie dysponować
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Sukces i powodzenie jednostki
bêdzie zale¿a³o od tego, w jakim
stopniu opanuje umiejêtnoœæ ra-
dzenia sobie ze z³o¿onoœci¹
œwiata, niepewnoœci¹ oraz przy-
stosowywaniem do ci¹g³ych
zmian. Obecne czasy uznaje
siê za najbardziej dynamiczne w
rozwoju ludzkoœci, jeszcze nigdy
zmiany nie nastêpowa³y tak
szybko i nie by³y tak ró¿norodne. 
Zdaniem C. Rosse i M.J. Ni-

choll, przy obecnym tempie za-
chodz¹cych w œwiecie zmian,
musimy posi¹œæ zdolnoœæ szyb-
szego uczenia siê. Coraz wiêk-
szej z³o¿onoœci œwiata musimy
przeciwstawiæ umiejêtnoœæ lo-
gicznego analizowania sytuacji i
twórczego rozwi¹zywania pro-
blemów. Wymagania dotycz¹ce
metod nauczania s¹ stawiane
uczniom, studentom, pracowni-
kom, ale tak¿e nauczycielom,
wyk³adowcom czy szkoleniow-
com, bowiem to g³ównie na ich
barkach spoczywa dostosowa-
nie siê do aktualnie panuj¹cych
wymagañ i mo¿liwoœci przeka-
zywania wiedzy i umiejêtnoœci.
Wraz z rozwojem techniki i In-

ternetu nast¹pi³a zmiana metod i

œrodków wspomagaj¹cych edu-
kacjê i przekazywanie wiedzy.
W dobie gospodarki opartej na
wiedzy i kompetencjach wy-
magania wszystkich stale
rosn¹ - d¹¿y siê do ci¹g³ego
dokszta³cania i podnoszenia
swoich kwalifikacji i/lub naby-
wania zupe³nie nowych, nie-
znanych dot¹d jednostce, oraz
wychodzenia poza normy w
poszukiwaniu nowatorskich
rozwi¹zañ. Tylko odpowiednie
kompetencje nauczycieli aka-
demickich, permanentne pod-
noszone i rozwijane, s¹ w sta-
nie zapewniæ odpowiedni¹ ja-

koœæ kszta³cenia na uczel-
niach. 
Kompetencje nauczyciela po-

winny byæ stale przez niego ana-
lizowane, rozwijane i doskonalo-
ne, bowiem tylko taka œcie¿ka
prowadzi do profesjonalizmu i
gwarantuje wysok¹ jakoœæ nau-
czania. Nie mo¿na rozwijaæ tyl-
ko jednego obszaru kompeten-
cji, zapominaj¹c o drugim, czyli
nie mo¿na rozwijaæ metod i
technik dydaktycznych, nie roz-
wijaj¹c swojej wiedzy i kompe-
tencji merytorycznych. 
Mo¿na, oczywiœcie posiadaæ

olbrzymi¹ wiedzê, ale nie posia-
daæ kompetencji do jej przekazy-
wania, dlatego te¿ tak wa¿ne
staje siê w ówczesnych czasach
rozwijanie wszystkich trzech ob-
szarów kompetencji: meryto-
rycznych, interpersonalnych i
dydaktycznych. Obecnie sama
wiedza merytoryczna nie jest
wystarczaj¹ca, aby byæ postrze-
ganym jako profesjonalista.
Istotny jest przekaz wiedzy,

który zainteresuje s³uchacza lub
czytelnika, a jednoczeœnie oso-
by prezentuj¹ce dany temat
maj¹ coraz mniej czasu na

wzbudzenie tego zainteresowa-
nia. Kwestia ta dotyczy tak¿e
uczelni. To studenci decyduj¹, w
jakich wyk³adach chc¹ uczestni-
czyæ i jakie zainteresowania roz-
wijaæ. Czêsto na ten wybór ma
wp³yw nauczyciel akademicki
swobodnie poruszaj¹cy siê w
tych trzech wy¿ej wymienionych
obszarach kompetencji, dziêki
którym przyci¹ga do siebie stu-
dentów, zara¿aj¹c ich swoj¹
pasj¹ do okreœlonych treœci.
Skuteczne nauczanie innych i

przedstawianie im wiadomoœci
staje siê w obecnych czasach
wyzwaniem, bowiem dostêp do

wiedzy, najnowszych osi¹gnieæ i
publikacji maj¹ wszyscy. Nau-
czyciel powinien wskazywaæ,
które treœci s¹ najw³aœciwsze,
jak dotrzeæ do informacji kluczo-
wych dla tematu i jakie informa-
cje pozwol¹ rozwi¹zywaæ pro-
blemy w przysz³oœci w ¿yciu za-
wodowym. 
Rozwój wiedzy wymaga od

nauczycieli nieustannego
pog³êbiania jej, a jednoczeœnie
nauczyciel musi pracowaæ nad
metodami przekazywania tej
wiedzy. Nauczanie ma g³êboki
sens, ale coraz wiêksze znacze-
nie zyskuje sposób pozyskiwa-
nia wiedzy i umiejêtnoœci, najle-
piej poprzez doœwiadczenie.
Studenci oczekuj¹ od
wyk³adowcy zarówno wiedzy
ksi¹¿kowej, badawczej, o naj-
nowszych trendach, jak i prak-
tycznych zastosowañ, czyli
³¹czenia wiedzy z praktyk¹.
Dobry nauczyciel to taki, który
reprezentuje sob¹ wiedzê oraz
doœwiadczenie akademickie i
jednoczeœnie ³¹czy je z kompe-
tencjami, które nabywa w bizne-
sie. Coraz czêœciej wystêpuj¹
przypadki, kiedy nauczycielem

staje siê osoba, która potrafi za-
interesowaæ s³uchaczy czy czy-
telników tematem, ale nie ma
odpowiedniego wykszta³cenia,
nie podpiera siê fachow¹ litera-
tur¹ czy prowadzonymi bada-
niami, a prezentuje tylko swoje
osobiste zdania (czêsto nie po-
parte nawet swoim doœwiadcze-
niem), refleksje lub powtarza
wyuczone kwestie w sposób,
który przyci¹ga s³uchaczy, wi-
dzów czy uczestników otwar-
tych spotkañ. 
Wielu dydaktyków opiera swój

pogl¹d na tym, ¿e aby osi¹gn¹æ
zak³adane efekty nauczania na-

le¿y najpierw poznaæ i doskona-
liæ ró¿ne metody nauczania. 
Przekazywanie przez

wyk³adowców wiedzy i doœwiad-
czenia pozwala studentom
uczyæ siê i nabywaæ nowe
umiejêtnoœci. Wyk³ady, æwicze-
nia, laboratoria czy projekty
maj¹ za zadanie przygotowaæ
m³odych ludzi do wejœcia na ry-
nek pracy i pe³nienia na nim
okreœlonych ról. Nabieraj¹ oni
doœwiadczenia, wykonuj¹c æwi-
czenia, adaptuj¹c schematy roz-
wi¹zañ do okreœlonych zadañ
czy te¿ odtwarzaj¹c okreœlone
role.
Zadania te œwietnie oddaj¹

mechanizm uczenia siê i jego
efektywnoœæ, dlatego tak du¿y
nacisk k³adzie siê na aktywnoœæ
w procesie uczenia. Badacze
zajmuj¹cy siê dydaktyk¹  nieu-
stannie podkreœlaj¹ zasadnoœæ
zwiêkszania liczby zajêæ, pod-
czas których studenci czynnie
anga¿uj¹ siê w ich realizacjê. Co
wiêcej, badania pokazuj¹, ¿e
ró¿norodnoœæ metod wraz z wy-
korzystywanymi narzêdziami
warsztatu nauczyciela akade-
mickiego wp³ywa wprost propor-

cjonalnie na stopieñ przyswaja-
nia wiedzy i zapamiêtywanie.
Zajêcia takie ciesz¹ siê wœród
studentów wiêkszym zaintere-
sowaniem, jak i stanowi¹ dla
kandydata ciekawsz¹ ofertê
kszta³cenia, m.in. na tle uczelni,
które maj¹ podobne kierunki.
Metoda nauczania na uczelni

wy¿szej to zamierzony i syste-
matycznie stosowany sposób
pracy nauczyciela akademickie-
go ze studentami, umo¿liwiaj¹cy
realizowanie za³o¿onych celów
kszta³cenia, a przez to przygoto-
wywanie studentów do okreœlo-
nych zadañ zawodowych.

Wspó³czeœni wyk³adowcy d¹¿¹
do po³¹czenia nauczania z ak-
tywnoœci¹ studentów. 
Nauczyciel akademicki powi-

nien w oparciu o w³asn¹ wiedzê
i znajomoœæ metod nauczania
wybraæ te konkretne, które bêd¹
najbardziej efektywne w proce-
sie przekazywania wiedzy na
dany temat. W celu osi¹gniêcia
jak najlepszych efektów
kszta³cenia potrzebne jest zaan-
ga¿owanie obydwu stron tego
procesu, a wiêc zarówno stu-
dentów, jak i nauczyciela akade-
mickiego.
W koncepcji pracy opartej na

wiedzy nadrzêdn¹ wartoœci¹
jest kreatywnoœæ, która przyczy-
nia siê do rozwoju. Koncepcja
pracy opartej na wiedzy idzie w
kierunku innowacyjnoœci i krea-
tywnoœci wyników. W dobie dy-
namicznej, z³o¿onej i opartej na
konkurencji gospodarce, zarów-
no w³aœciciele firm, jak i pracow-
nicy nie mog¹ pozwoliæ sobie na
bycie niekreatywnym i biernym
wobec wyzwañ i potrzeb klienta.
Dlatego kszta³cenie studentów
powinno zawieraæ tak¿e aspek-
ty, które s¹ zwi¹zane z kreatyw-

noœci¹. Na studiach nie ma
zajêæ z kreatywnoœci, ale mo¿na
na zajêciach zaproponowaæ ta-
kie zadania lub gry, które po-
zwol¹ t¹ umiejêtnoœæ rozwijaæ
wœród studentów.
Na znaczeniu w dydaktyce

zyskuj¹ metody projektów, które
przyczyniaj¹ siê do realizacji jed-
nej z najbardziej po¿¹danych
kompetencji spo³ecznych -
umiejêtnoœci wspó³pracy w gru-
pie i z drugim cz³owiekiem. Me-
tody przypadków oraz zajêcia
symulacyjne zaczynaj¹ odgry-
waæ wa¿n¹ rolê w kszta³ceniu
praktycznym.  Z roku na rok

wzrasta liczba nauczycieli, któ-
rzy korzystaj¹ z tych metod na
swoich zajêciach. Obie metody
maj¹ na celu  wprowadziæ stu-
dentów w problemy praktyczne,
których rozwi¹zywanie przybli¿y
im rzeczywistoœæ gospodarcz¹,
w jakiej bêd¹ musieli za jakiœ
czas funkcjonowaæ. 
W minionych latach nauczy-

ciele akademiccy prowadzili
wyk³ady w formie prelekcji
s³ownych, podczas których stu-
denci sporz¹dzali notatki na
podstawie zas³yszanych treœci.
Bardzo ma³o by³o zarówno œrod-
ków wizualnych, jak i
przyk³adów podawanych z gos-
podarki, a jeœli pojawia³y siê
przyk³ady to g³ównie z dostêpnej
literatury. 
Rozwój technologii, a co za

tym idzie dostêp do najnow-
szych osi¹gniêæ naukowych i li-
teratury, prze³o¿y³ siê na podnie-
sienie jakoœci warsztatu meryto-
rycznego nauczycieli
akademickich. W dobie rozwoju
kompetencji trend ten jest za-
uwa¿alny tak¿e w œrodowisku
naukowym. Nauczyciele czerpi¹
z najnowszych opracowañ me-

tody rozwi¹zañ problemów, ad-
aptuj¹ nowe technologie jako
kana³y dotarcia do swoich
s³uchaczy. Podjête problemy ba-
dawcze wskazuj¹ na istotne
podniesienie kompetencji dy-
daktycznych nauczycieli, którzy
obecnie pracuj¹ na uczelniach.
Nauczyciele akademiccy sto-
suj¹ najczêœciej metody: przy-
padków, dyskusjê dydaktyczn¹
oraz sytuacyjn¹ w celu najlep-
szego przygotowania przysz³ych
kadr do biznesu. 

dr ANNA SOBCZAK
Wydzia³ Ekonomiczny Akademii im.

Jakuba z Parady¿a w Gorzowie Wielkopolskim

Kompetencje a metody pracy nauczyciela akademickiego
W XXI wieku, kiedy ca³y œwiat zmienia siê w coraz szybszym tempie, ¿ycie spo³eczeñstw staje siê coraz bardziej z³o¿one. 
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W³adys³aw Sieja, bo o nim
jest tutaj mowa, urodzi³ siê
we Lwowie 1 listopada 1911
roku i od dziecka intereso-
wa³a go pi³ka no¿na.  Lwów
natomiast na mapie kraju w
tym czasie by³ wa¿nym
oœrodkiem pi³karskim. Tam
powsta³ najstarszy klub w
Polsce, czyli Lechia, a meda-
le mistrzowskie zdobywa³ in-
ny lwowski zespó³ Pogoñ.
M³ody Sieja kopa³ pi³kê na
podwórku, w szkole, a potem
reprezentowa³ barwy lwow-
skich klubów. 
Niestety, trudno dziœ ustaliæ,

w jakich konkretnie. Te naj-
bardziej znane to Pogoñ, Le-
chia i Czarni, lecz we Lwowie
istnia³o jeszcze wiele innych
dru¿yn, które wystêpowa³y
g³ównie w ni¿szych ligach re-
gionalnych. Kluby te by³y
mniej popularne od wy¿ej wy-
mienionych. Byæ mo¿e Sieja,
wywodz¹cy siê ze œrodowis-
ka robotniczego, reprezento-
wa³ barwy Robotniczego Klu-
bu Sportowego Lwów, który
by³ bliski œrodowisku robotni-
czemu. Mog³a to byæ równie¿
Lechia, w której wystêpowa³
kolega Siei, póŸniejszy trener
kadry Ryszard Koncewicz.
Sieja, jak i wielu lwowskich

kibiców, zasiada³ czêsto na „
zielonej trybunie” ogl¹daj¹c
mecze na kasztanowcach
rosn¹cych wokó³ stadionu
Pogoni, najlepszego klubu
we Lwowie. Nie wszystkich
by³o staæ na bilety, st¹d
miejsca na ga³êziach cieszy³y
siê ogromnym powodzeniem.
Ciekawostk¹ by³ fakt, ¿e kibi-
ce swój entuzjazm oznajmiali
zawodnikom gwizdami, gdy¿
nale¿nych braw nie by³o z po-
wodu trzymania siê przez
nich ga³êzi. Na marginesie,
we wspomnieniach czytamy,
¿e pi³karze goœci musieli uni-
kaæ kasztanów rzucanych w
nich przez kibiców
siedz¹cych na drzewach. Ta-
ki to by³ klimat przedwojen-
nych spotkañ.
Sieja ukoñczy³ we Lwowie

szko³ê zawodow¹ i a¿ do wy-
buchu wojny prowadzi³
warsztat samochodowy. W
sierpniu 1939 zosta³ zmobili-
zowany do 6. pu³ku artylerii
ciê¿kiej im. Obroñców Lwo-

wa. Po wybuchu wojny wal-
czy³ z hitlerowskim najeŸdŸc¹
w okolicach Lwowa i Przemy-
œla. Trafi³ do niemieckiej nie-
woli. By³o to jeszcze zanim
Lwów zosta³ zajêty przez Ar-
miê Czerwon¹. Jak czytamy
w jego ksi¹¿eczce wojskowej,
zosta³ zwolniony z niemiec-
kiej niewoli w marcu 1941 ro-
ku ze wzglêdu na chorobê.
Po wybuchu wojny niemiec-
ko-radzieckiej Lwów w czer-
wcu 1941 roku zosta³ zajêty
przez Niemców.
Sieja nadal mieszka³ we

Lwowie, a potem w pobliskim
Jaros³awiu. W roku 1942 lub
1943 przyst¹pi³ do Armii Kra-
jowej. W aktach Instytutu Pa-
miêci Narodowej mo¿na
przeczytaæ, ¿e na terenie Ja-
ros³awia nale¿a³ do AK -
zgrupowanie „Julian”, pod
pseudonimem „Ta joj”. Pe³ni³
funkcjê kolportera m.in. na-
dajników, tajnej prasy, broni
oraz rozkazów. 
- Ojciec po wojnie trafi³ na

Górny Œl¹sk i ujawni³ siê w
roku 1947 przed komunista-
mi, którzy obiecywali ¿o³nie-
rzom AK amnestiê. Chcia³
zacz¹æ nowe ¿ycie, lecz pa-
miêtam, ¿e do naszego domu
czêsto, jeszcze wiele lat po
wojnie, pukali „ubecy’ i zabie-
rali ojca na 24 godziny. Wte-
dy, jako ma³a dziewczynka,
d³ugo tego nie rozumia³am,
lecz bardzo o tatê siê ba³am -
mówi El¿bieta Twarowska,
córka W³adys³awa Siei.
Sieja postanowi³ po powo-

jennej „wêdrówce ludów”
osi¹œæ w Gorzowie. Tu praco-
wa³ jako kierowca w szpitalu i
uzyska³ maturê w „Ekonomi-
ku”, gdzie w roku 1952 pe³ni³
funkcjê kierownika nowo po-
wsta³ego internatu.
Poœwiêci³ siê z powrotem

pi³ce no¿nej i obroni³ pracê
dyplomow¹ na warszaw-
skiej Akademii Wychowa-
nia Fizycznego (patrz
zdjêcie). Tam spotyka³
swoich kolegów ze Lwowa
m.in. braci Matyas, Kon-
cewicza czy Kazimierza
Górskiego. W Gorzowie
trenowa³ Gwardiê, Uniê
(póŸniejszy Stilon), Wartê i
Stal. Bra³ udzia³ w moder-
nizacji stadionu Warty

mieszcz¹cego siê przy ulicy
D¹browskiego.
- Mieszkaliœmy przy ulicy

Krasiñskiego, ojciec otwiera³
okno i mia³ widok na stadion
Warty. Jad³ obiad i czêsto
spogl¹da³ na stadion, czy
zawodnicy zbieraj¹ siê na
trening. Wczeœniej nie ba³
siê pracy fizycznej przy bu-
dowie trybuny na stadionie -
wspomina El¿bieta Twarows-
ka.

Sieja trenowa³ równie¿ klu-
by w innych czêœciach Polski,
m.in. Proch Pionki, Czarni
S³upsk, SHL Kielce (póŸnie-
jsza Korona). Mimo korzyst-
nych ofert pracy i propozycji
zamieszkania w tych mias-
tach wraca³ do ¿ony i dwóch
córek do Gorzowa. W latach

szeœædziesi¹tych pracowa³
na etacie trenera koordynato-
ra w OZPN w Zielonej Górze,
pe³ni³ równie¿ funkcjê trenera
wojewódzkiej kadry juniorów.
By³ te¿ prezesem TKKF w
Gorzowie.
Potrafi³ wokó³ spraw sportu

zjednoczyæ wielu ludzi, dla
m³odzie¿y by³ dobrym wycho-
wawc¹ i doradc¹ w sferze po-
zasportowej. Zim¹ organizo-
wa³ zajêcia dla m³odzie¿y wy-

lewaj¹c dla niej lodowisko
przy ulicy Krasiñskiego, które
dziêki niemu mia³o te¿
oœwietlenie. Mia³ charyzmê,
powa¿anie i pos³uch wœród
zawodników, którzy traktowali
go jak surowego, lecz spra-
wiedliwego ojca. W ka¿dym z
gorzowskich klubów by³ sza-

nowany i dobrze wspomina-
ny.
- Ojciec czêsto w sobotê

wieczorem wymyka³ siê do
znanej restauracji „ Casab-
lanka”, ale nie wchodzi³
g³ównym wejœciem, lecz dla
personelu. Zerka³ wtedy, któ-
rzy zawodnicy s¹ i pij¹ alko-
hol, a przecie¿ w niedzielê
czeka³ ich mecz. Gdy tylko
któryœ z pi³karzy zauwa¿y³ oj-
ca, to krzycza³ „ £ysy idzie” i
wszyscy szybko znikali z lo-
kalu. „£ysy” - taki pseudonim
mia³ ojciec, gdy¿ by³ po pro-
stu ³ysy. Potem z bywalcami
restauracji rozlicza³ siê w
szatni. Jako trener by³ wyma-
gaj¹cy i konsekwentny - do-
daje Twarowska.
Sieja chcia³ pojechaæ na

pogrzeb matki, która zosta³a
po wojnie w radzieckim wów-
czas Lwowie, ale nie by³o
mu to dane ze wzglêdu na
jego przesz³oœæ w Armii Kra-
jowej. Ca³y czas mówi³ spe-
cyficzn¹ gwar¹, tzw.
ba³akiem, mow¹ lwowskich
uliczników (batiarów). Stale
utrzymywa³ kontakty z lwow-
skimi kolegami oraz ludŸmi
sportu i kultury.
- Potrafi³ godzinami rozma-

wiaæ przez telefon ze swoim
koleg¹ ze Lwowa, Ryszar-
dem Koncewiczem, œmiej¹c
siê przy tym g³oœno. Równie
d³ugo rozmawia³ ze s³ynnym
trenerem boksu Feliksem
Stammem, do domu na obia-
dy zaprasza³ natomiast mala-
rza Jana Korcza. Cieszy³ siê
te¿ na wyjazdy seminaryjne,
gdzie spotyka³ kolegów ze
Lwowa - dodaje El¿bieta
Twarowska.
W³adys³aw Sieja zmar³

przedwczeœnie w wieku 58
lat, prowadz¹c zespó³ £uczni-
ka Strzelce Krajeñskie.
- Ojciec by³ poch³oniêty

pi³k¹ i ta pi³ka go nam za-
bra³a. Po jednym z meczów
19 paŸdziernika 1969 roku
zas³ab³ w przerwie, w szatni.
Po udzieleniu pierwszej po-
mocy przez lekarza zosta³
przez dzia³aczy przewieziony
do szpitala w Gorzowie,
gdzie niestety zmar³. By³am
na tym spotkaniu w Strzel-
cach, a ojciec w trakcie me-
czu bardzo siê denerwowa³.

Wypali³ ponad paczkê papie-
rosów, a gdy mu siê sko-
ñczy³y w³asne, pali³ te otrzy-
mane z trybun przez kibiców
- wspomina ze smutkiem cór-
ka trenera.
Przed œmierci¹ Sieja dosta³

propozycjê objêcia pracy w
pierwszej lidze w Zag³êbiu
Sosnowiec, do czego nama-
wia³ go trener Koncewicz. Nie
zd¹¿y³ skorzystaæ z tej propo-
zycji.
W nekrologu trenera czyta-

my ,,Swoj¹ nieskaziteln¹
postaw¹ sportow¹ i wycho-
wawcz¹ zjedna³ sobie ¿yczli-
woœæ zawodników i wielu
sympatyków tej dyscypliny”.
Pochowano go w Gorzowie

na cmentarzu przy ulicy ¯wi-
rowej, a jego grób niedawno,
bo w roku 2022, zosta³ wpisa-
ny do ewidencji grobów wete-
ranów walk o wolnoœæ i nie-
podleg³oœæ Polski.
Dodajmy, ¿e Sieja w 1985

roku zosta³ wybrany do dzie-
si¹tki trenerów z okazji 40-le-
cia pi³karstwa gorzowskiego.
By³ te¿ odznaczony Z³ot¹ Od-
znak¹ Polskiego Zwi¹zku
Pi³ki No¿nej. Jego wycho-
wankami byli m.in. Adam Ka-
czorowski, Edward Kas-
sian, Marian Jusza, Sta-
nis³aw Turowicz, Jerzy
Wandelt, Stefan Studziñski.
Córka trenera, El¿bieta

Twarowska, skierowa³a w
2017 roku proœbê do gorzow-
skiego magistratu, podpi-
san¹ przez jego wychowan-
ków, znajomych, dzia³aczy
sportowych, spo³ecznych,
aby jego imieniem nazwaæ
jedn¹ z gorzowskich ulic.
Pismo to jednak zosta³o bez
odpowiedzi. Mo¿e jednak
warto pochyliæ siê ponownie
nad postaci¹ trenera
W³adys³awa Siei, ¿o³nierza
AK, do koñca ¿ycia oddane-
go idei sportu i szlachetnej
rywalizacji. O takich oso-
bach warto pamiêtaæ, szano-
waæ i odpowiednio je upa-
miêtniaæ.

PRZEMYS³AW DYGAS

Od redakcji: Osoby, które
pamiêtaj¹ trenera Siejê i
chcia³yby siê podzieliæ
wspomnieniami o nim, pro-
simy kontakt z redakcj¹.

Władysław Sieja
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Żołnierz Armii Krajowej trenerem
gorzowskich piłkarzy
Raczkuj¹ce pi³karstwo w Gorzowie tu¿ po II wojnie œwiatowej mia³o oddanego trenera, który prowadzi³ tu przez wiele lat kilka zespo³ów.

Chciał pojechać na pogrzeb matki, ale
nie było mu to dane ze względu na
jego przeszłość w Armii Krajowej
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- Wraz z rozpoczêciem
roku szkolnego uczniowie
pierwszych klas szkó³ pod-
stawowych w ramach pro-
jektu „WygrajMY czyste
powietrze” otrzymali eko-
upominki. W sumie przy-
gotowano ponad tysi¹c ze-
stawów. Jaki jest cel tych
dzia³añ?
- Eko upominki to efekt

wspólnej akcji edukacyjnej
Urzêdu Miasta i gorzowskiej
spó³ki Inneko, któr¹ na co
dzieñ zarz¹dzam. Upominki
otrzymali uczniowie pierw-
szych klas gorzowskich
szkó³ podstawowych. W ko-
lorowym ekologicznym wor-
ku dzieci mog³y znaleŸæ
ksi¹¿eczkê o gorzowskim
nosoro¿cu, pojemniki na
wodê oraz miód. W poprzed-
nich edycjach projektu dzieci
otrzyma³y lunchboxy, koloro-
wanki i zak³adki z nasionami
kwiatów, wszystko zwi¹zane
z ekologi¹. Celem takich
dzia³añ jest zwiêkszenie œwia-
domoœci o zagro¿eniach
zwi¹zanych z zanieczyszcze-
niem œrodowiska i zmianami
klimatu. Musimy sobie uœwia-
domiæ, ¿e dzia³ania ekologicz-
ne nie powinny byæ tylko
mod¹, ale naturalnym stylem
¿ycia ka¿dego cz³owieka. Aby
tak siê sta³o edukacja ekolo-
giczna dzieci to pierwszy krok
ku lepszej przysz³oœci, która
bêdzie zale¿a³a w³aœnie od
najm³odszych.

- W ramach 29. edycji ak-
cji ,,Sprz¹tanie œwiata’’ go-
rzowska m³odzie¿ zebra³a
blisko 5 ton odpadów. Co
siê z nimi dalej sta³o?
- W po³owie wrzeœnia w na-

szym mieœcie odby³a siê ko-
lejna edycja akcji ,,Sprz¹ta-
nie œwiata’’, w której wziêli
udzia³ uczniowie i dzieci
przedszkolne gorzowskich
placówek. M³odzie¿
sprz¹ta³a boiska, parki,
skwery i osiedla mieszkanio-
we. W tym roku zg³osi³o siê
38 szkó³ i przedszkoli.
Spó³ka Inneko, która od wie-
lu lat jest patronem tego wy-
darzenia, wspomaga akcjê

nie tylko bezp³atnym odbio-
rem oraz zagospodarowa-
niem tych odpadów, ale
tak¿e dostarcza worki i rêka-
wice wszystkim uczestni-
kom. Do realizacji tego pro-
jektu przygotowano i wydano
35 tysiêcy worków oraz 18
tysiêcy rêkawic. Rezultatem
akcji by³a zbiórka 4880 kg
odpadów. Ktoœ powie, ¿e jest
to wynik s³abszy od tego z
zesz³ego roku o tonê, ale
mo¿e to wynikaæ z faktu, ¿e
coraz wiêcej ludzi dba o
wspóln¹ przestrzeñ i tych
œmieci porozrzucanych wo-
kó³ nas jest mniej.

- Podobnych akcji jest
sporo, w których uczestni-
czy Inneko. Kolejn¹ tak¹
ciekaw¹ inicjatyw¹ by³a ak-
cja „Ksi¹¿ka za worek
œmieci”. 

- Rzeczywiœcie. W ramach
akcji „Ksi¹¿ka za worek
œmieci” gorzowianie mogli
otrzymaæ za zebrane œmieci
ksi¹¿kê. Posprz¹tane zos-
ta³y tereny zielone wokó³ rze-
ki Warty i gorzowskie bulwa-
ry. „Ksi¹¿ka za worek œmieci”
to spo³eczna akcja sprz¹ta-
nia œwiata zainicjowana w
2019 roku przez Annê Jakle-
wicz, podró¿niczkê i eduka-
torkê. W ramach projektu
uczestnicy sprz¹taj¹ tereny
zielone, które z powodu za-
œmiecenia wymagaj¹ inter-
wencji. W ramach podziêko-
wania zarejestrowani otrzy-
muj¹ ksi¹¿ki. W ubieg³ym
roku 40 ochotników zebra³o
100 worków œmieci i 50
opon, natomiast w tym roku
zebrano 1060 kg. To czwarta
edycja, w której bierze udzia³

Inneko. Nasza wspó³praca
polega na dostarczeniu wor-
ków na œmieci i rêkawic a
tak¿e zajmujemy siê bezp³at-
nym odbiorem i zagospoda-
rowaniem odpadów. Poza
Gorzowem swoje miasta
sprz¹tali mieszkañcy: Rze-
szowa, Katowic, Gdañska,
Warszawy, Wroc³awia, Kielc,
Szczecina, Bia³egostoku,
£odzi, Poznania, Opola,
Lublina, Bydgoszczy i Krako-
wa. To pokazuje w jakim to-
warzystwie siê znaleŸliœmy.

- W ilu tego rodzaju ini-
cjatywach rocznie uczest-
niczycie?
- Ka¿da tego typu akcja, w

której tak licznie bior¹ udzia³
mieszkañcy Gorzowa jest
wspierana przez nasz¹
spó³kê. Co do skali dzia³añ,
to jest tego du¿o, bowiem w

ci¹gu roku Inneko prowadzi
oko³o 50 ró¿norodnych akcji
edukacyjnych.

- Nied³ugo ruszaj¹ kolej-
ne ciekawe projekty, w tym
Zielona Szko³a - Zielone
Przedszkole. Przypomnij-
my, jaki g³ówny cele niesie
ze sob¹ ta akcja?
- Wrzesieñ to by³ miesi¹c po-

wrotu naszych pociech do
szkó³. To tak¿e rozpoczêcie
,,sezonu eko” dla pracowni-
ków dzia³u marketingu, odpo-
wiedzialnych za edukacjê eko-
logiczn¹. W tym roku szkol-
nym rusza nowa edycja
projektu „Zielona Szko³a, Zie-
lone Przedszkole” 2023/2024.
Celem akcji jest popularyzacja
wœród dzieci i m³odzie¿y selek-
tywnej zbiórki surowców wtór-
nych, baterii oraz zu¿ytego
sprzêtu elektrycznego i elek-

tronicznego. Projekt jest adre-
sowany do placówek oœwiato-
wych. To jeden z najstarszych
projektów edukacyjnych na-
szej spó³ki, bo pierwsza edy-
cja ruszy³a w 2001 roku i do
dziœ cieszy siê nies³abn¹cym
powodzeniem. W zakoñczo-
nym ostatnim roku szkolnym w
akcji wziê³y udzia³ a¿ 33 pla-
cówki edukacyjne, a nagrody
w postaci urz¹dzeñ i mate-
ria³ów niezbêdnych w
szko³ach czy przedszkolach
otrzyma³o siedem z nich.

- Czego ciekawego
mo¿na jeszcze spodziewaæ
siê w ramach inicjatyw
spo³ecznych przygotowy-
wanych przez Inneko?
- Nasza spó³ka wspiera

wiele inicjatyw mieszkañ-
ców, organizacji, którzy ak-
tywnie dbaj¹ o porz¹dek w
mieœcie. W tym roku dodat-
kowo wspó³pracê z nami na-
wi¹za³ Zespó³ Szkó³ Specjal-
nych nr 14 w Gorzowie Wiel-
kopolski. Wspólnie bêdziemy
realizowaæ nowy projekt
„Ekologiczna Szko³a”, które-
go elementami bêd¹ konkur-
sy plastyczne o tematyce
ekologicznej, warsztaty, pre-
lekcje oraz wspólne gry i za-
bawy maj¹ce na celu
wzmacnianie pozytywnych
postaw ekologicznych.

- Dziêkujemy za rozmowê.
MP
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Prezes Łukasz Marcinkiewicz przekazuje pierwszakom eko upominki
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Ekologiczne zestawy otrzymali uczniowie pierwszych klas szkół podstawowych
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W ramach akcji „Zielona Szkoła, Zielone Przedszkole” do wygrania są liczne nagrody
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W ciągu roku jest to około
50 akcji edukacyjnych
Rozmowa z £ukaszem Marcinkiewiczem, prezesem INNEKO
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Zaczytuj¹c siê w dzieciñ-
stwie baœniami Andersena i
bawi¹c s³ynnymi klockami
LEGO, które zawojowa³y
œwiat, jeszcze nie zdawa³am
sobie sprawy, ¿e stawiam
pierwszy krok w Danii, a dru-
gi nast¹pi³ dopiero w do-
ros³oœci. 
Dania stoi na pi¹tym miej-

scu w rankingu najdro¿szych
pañstw europejskich. Choæ
podró¿ w te strony jest krót-
ka, nie wymaga uzyskania
wizy, szczepieñ, ani nawet
posiadania paszportu, tury-
stycznie to wci¹¿ regiony
mniej dostêpne, ze wzglêdu
na wysok¹ cenê. Dlatego na
pó³nocy globu mo¿na spot-
kaæ o wiele mniej turystów
ni¿ w pañstwach, do których
wylatuje kilka samolotów
dziennie. Mnie Skandynawia
kojarzy siê ze spokojem i
prawdziwym wypoczynkiem.
Mieszkañcy pañstw skandy-
nawskich maj¹ wiêkszy sza-
cunek do przyrody i zwierz¹t
ni¿ wiêkszoœæ Europejczy-
ków. Nie bagatelizuj¹ si³ na-
tury, s¹dz¹c, ¿e cz³owiek za-
panowa³ nad œwiatem za po-
moc¹ zdobyczy
technologicznych. Nie prze-
ceniaj¹ swoich ludzkich
mo¿liwoœci.
Tym razem odczu³am to

podczas wizyty w zoo. Bilet
wstêpu kosztowa³, w przeli-
czeniu, mniej wiêcej 150 z³.
Wiêcej ni¿ u nas, ale cena
nie wydaje siê ju¿ tak wyso-
ka, gdy zaczniemy spacero-
waæ pierwszymi alejkami.
Polskie zoo przyzwyczai³o
mnie do tego, ¿e zwierzêta
oddzielane s¹ wysokimi kra-
tami, za którymi znajduje siê
dodatkowo wielki, wykopany
dó³, zapobiegaj¹cy zbli¿aniu
siê zwierz¹t do cz³owieka.
Takie zabezpieczenia maj¹
nas chroniæ przed rzekom¹
agresj¹ zwierz¹t. W rzeczy-
wistoœci jest odwrotnie. Nie
brakuje osób myœl¹cych o
pog³askaniu tygrysa. Prze-
cie¿ jego sierœæ wygl¹da na
przyjemnie puszyst¹. Po-
wszechne, niestety, jest pu-
kanie w szyby, dra¿nienie
goryli czy innych gatunków,
które wydaj¹ siê takie s³od-
kie albo takie zabawne. W

internecie kr¹¿y nawet na-
granie, w którym mê¿czyzna
wskoczy³ w zagrodê nie-
dŸwiedzia w warszawskim
zoo. Czy rzeczywiœcie to lu-
dzi nale¿y chroniæ przed
zwierzêtami? 
Czy podobne historie maj¹

miejsce w Kopenhadze? Po
czterech godzinach zwie-
dzania kopenhaskiego zoo,
nie spotka³am siê z ¿adnym
haniebnym zachowaniem.
Czêœæ zwierz¹t znajduje siê
niemal na wyci¹gniêcie
rêki. Kangury chodz¹ po
ogromnym wybiegu, a
przez jego œrodek przebie-
ga alejka oddzielona s³upa-
mi do kolan, powi¹zanymi
zwyk³ymi sznurkami.
Mo¿na wiêc maszerowaæ
zupe³nie obok zwierzyny.
Kangury nie atakuj¹, nie
niepokoj¹ siê. Co wiêcej,
obecnoœæ cz³owieka jest im
zupe³nie obojêtna. Po pro-
stu wypoczywaj¹ sobie, wy-
leguj¹ siê i trzymaj¹ swoje
maleñstwa w workach. Cza-
sem wystaj¹ im niewielkie,
s³odkie pyszczki, a czasem
chudziutkie kopytka. Czy

ktoœ narusza³ ich prze-
strzeñ? Absolutnie nie.
Nie sposób przejœæ

obojêtnie obok Det Kongeli-
ge Bibliotek (Biblioteki Kró-
lewskiej), znanej równie¿
jako The Black Diamand
(Czarny Diament). Duñska
grupa architektoniczna
Schmidt Hammer Lassen
Architects w 1999 roku
stworzy³a prawdziwe dzie³o
sztuki, oddaj¹c przy tym
ho³d kulturze. Czarny Dia-
ment mieœci siê na Placu
Soren’a Kierkegaard, bez-
poœrednio nad kana³em.
Niektórzy odpoczywaj¹ na
tarasie przy sto³ach czy na
drewnianych schodach. Na
nich widnieje cytat Soren’a
Kirkegaarda, duñskiego fi-
lozofa, poety romantyczne-
go i teologa.
“Det er ganske sundt, hvad

Philosophien siger, at Livet
maa forstaaes baglands.
Men derover glemmer man
den anden Satning, at det
maa leves forlands.”
„Prawd¹ jest to, co filozofia

mówi, ¿e ¿ycie nale¿y rozu-
mieæ wstecz. Ale poza tym

zapomina siê, ¿e ¿ycie trze-
ba ¿yæ do przodu.”
Te s³owa oddaj¹ ducha The

Black Diamant, ³¹cz¹cego w
sobie tradycjê z nowoczes-
noœci¹. 
W Kopenhadze znajduje

siê jedna z najlepiej zacho-
wanych twierdz w Europie
Pó³nocnej. Mowa o Kastellet
Citadellet Frederikshavn.
Wybudowana w 1626 r. na
planie piêciok¹ta z bastiona-
mi w ka¿dym naro¿niku. O
tej porze roku, w samym
œrodku lata, park obfituje w
bujn¹ zieleñ, jakby ktoœ prze-
malowa³ j¹ z pocztówki. A¿
trudno uwierzyæ, ¿e niegdyœ
by³a to arena walk. Miejsce
przepe³nione bólem. Miejs-
ce, w którym masowo ginêli
ludzie. Najciekawszym
obiektem kopenhaskiej cyta-
deli jest wiatrak z 1847 roku,
u¿ywany niegdyœ do produk-
cji m¹ki na chleb dla wojsko-
wych na terenie Kopenhagi. 
Choæ nie mam w zwyczaju

zwiedzania koœcio³ów, nie
odpuœci³am Marmorkirken -
luterañskiego Koœcio³a Fry-
deryka, znanego te¿ jako

Koœció³ Marmurowy.
Wspomnieæ trzeba, ¿e po-
siada najwiêksz¹, wspie-
raj¹c¹ siê na 12 kolumnach,
kopu³ê Skandynawii. Przês³a
wznosz¹ siê na wysokoœæ 31
m. Architekt wzorowa³ siê na
kopule watykañskiej bazyliki
œw. Piotra. Wewn¹trz baro-
kowej budowli w stylu rokoko
cz³owiek nabiera pokory, wo-
bec Boga czy wobec œwiata,
dla tych, którzy s¹ ateistami.
Nie trzeba byæ wierz¹cym,
aby doceniæ piêkno i archi-
tektoniczny rozmach. Po-
wstanie koœcio³a, jak i ca³ego
Frederksstaten, wi¹¿e siê z
jubileuszem 300-lecia dy-
nastii Oldenburgów pocho-
dzenia niemieckiego, których
przedstawiciele siêgali po
trony niemieckich ksiêstw,
Danii, Szwecji, Norwegii,
Grecji, a nawet Rosji. Oler-
bungowie rz¹dz¹ króles-
twem Danii od prawie 600
lat.
Najbardziej rozpoznawalny

pomnik Ma³ej Syrenki,
oprócz tego, nawi¹zuje do
baœni i zosta³ wykonany z
dba³oœci¹ o szczegó³y, nie
robi³ du¿ego wra¿enia. Gdy-
by nie t³um fotografuj¹cy
postaæ siedz¹c¹ na ska³ach
wy³aniaj¹cych siê z wody,
mog³abym przeoczyæ figurê.
Nie by³a pokaŸnych rozmia-
rów. Du¿o okazalsze s¹ za to
inne pomniki, zdaje siê, ¿e
omijane przez turystów, bo
mniej rozs³awione lub nie-
rozs³awione wcale.
Zas³uguj¹ na uwagê, bo to
prawdziwe dzie³a sztuki 
rzeŸbiarskiej.
Nie tylko na mnie zrobi³a

wra¿enie Fontanna Gefion
(duñ. Gefionspringvandet)

autorstwa Andersa Bundga-
arda, przedstawiaj¹ca nor-
dyck¹ boginiê orz¹c¹ ziemiê
z pomoc¹ swoich synów
przemienionych w wo³y. Tu-
taj, wœród figur
nawi¹zuj¹cych do mitologii
nordyckiej, odpoczywa³o
wiele osób.  
Jeœli wpiszemy w wyszuki-

warkê has³o „Kopenhaga”,
na pierwszym miejscy poja-
wi¹ siê zdjêcia flagowej
dzielnicy Nyhavn. Dlaczego
flagowej? Na pró¿no szukaæ
podobnej gdziekolwiek in-
dziej. To kwintesencja skan-
dynawskiego stylu. Nyhavn
to kana³ i ulica w centrum
stolicy. Fasady domów, po-
malowane jaskrawymi kolo-
rami, odbijaj¹ siê w wodzie.
Na brzegach cumuj¹ jachty.
Chodniki s¹ w¹skie, zbyt
w¹skie na tak¹ iloœæ turys-
tów. Tu jest ich najwiêcej.
Pod wzglêdem bezpiecze-

ñstwa nie mamy jednak co
siê równaæ. W Kopenhadze
setki, a mo¿e i tysi¹ce ro-
werów tylko opiera siê o
stojaki, bez zabezpiecze-
nia. Mimo to, w drodze na
stacjê metra, mija³am te sa-
me jednoœlady. Mieszkañcy
nie kradn¹ rowerów. Ja
swój bojê siê trzymaæ pod
blokiem, mimo zapiêcia
prawie 2-kilogramowego
³añcucha. Ukradli mi ju¿
dwa rowery i nie chcê stra-
ciæ kolejnego.
Mentalnie wci¹¿ wiele nas

ró¿ni. ¯yczy³abym nam, 
abyœmy uczyli siê od 
Skandynawów spokoju, luzu,
szacunku i pokory.

ALICJA ŒCIGAJ

PS. Ca³y artyku³ znajduje
siê na stronie www.echo-
gorzowa.pl

Dzielnica Nyhavn To kwintesencja skandynawskiego stylu
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Najbardziej rozpoznawalny kopenhaski pomnik Małej Syrenki
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Przy fontannie Gefion zawsze wypoczywa dużo ludzi
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Pięć razy więcej rowerów niż samochodów
Dania jest rajem dla rowerowych turystów, a Kopenhaga dla rowerzystów jest najbardziej przyjaznym miastem w Europie. Wybra³am siê wiêc do Danii…

Alicja Œcigaj - uko-
ñczy³a filologiê polsk¹ na
Uniwersytecie Warszaw-
skim, mi³oœniczka teatru i
literatury. Wyda³a tomik
swoich wierszy. Ma
osi¹gniêcia pisarskie.  Pi-
sze prozê i dramaty. Pi-
sze reporta¿e.
Zwyciê¿y³a w konkursie
dramaturgicznym Metafo-
ry Rzeczywistoœci organi-
zowanym przez Teatr
Polski w Poznaniu. Ab-
solwentka  I Liceum
Ogólnokszta³c¹cego. im.
Tadeusza Koœciuszki w
Gorzowie Wlkp.


